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REGIUNII

Simion Dobrovici
secretar al Comitetului regional Galați al P.C.R.

Mi se pare interesantă și de 
mare actualitate dezbaterea ini
țiată de ziarul „Scînteia tineretu
lui" cu privire la mai buna gos
podărire a pămintului. Asemenea 
considerente m-au îndemnat, de 
altfel, să particip la acest dialog 
cu cititorii săi.

Alături de regiunile București, 
Oltenia, Dobrogea, Banat, regiu
nea noastră este o mare furnizoa
re de produse vegetale și animale 
necesare economiei naționale. 
Cantitatea și calitatea acestora 
depinde însă de modul în care 
este folosit principalul mijloc de 
producție în agricultură — pă-

mîntul. Am obținut de-a lungul 
anilor, și îndeosebi după înche
ierea procesului de cooperativiza
re, rezultate mereu mai bune. în 
1966, spre exemplu, la gnu, po
rumb, floarea soarelui, sfecla de 
zahăr, legume etc. au fost înre
gistrate importante sporuri față 
de prevederile planului. Aceste 
realizări, cît și diferențele de pro
ducție dintre o unitate și alta, 
dintre brigăzi în cadrul aceleiași 
unități ne-au demonstrat încă o 
dată că există suficiente rezerve 
care pot și trebuie să fie valo-

(Continuare in pag. a V-a)

MARȚI

★
*
*
*
*
*
*
*

Incheindu-și vizitele oficiale 
In Tunisia și Somalia, preșe
dintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, 
Chivu Stoiaa, împreună gu so
ția și persoanele oficiale care 
l-au însoțit, s-au înapoiat sîm- 
bătă după-amiază în Capitală,

La sosire, pe aeroportul Bă- 
neasa, au fost prezenți tova
rășii : Ion Gheorghe Maurer, 
Gheorghe Apostol, Ilie Verdeț, 
Maxim Berghianu, Petre Bo- 
rilă, Constantin Drăgan, Ște
fan Voitea, Ioslf Banc, Petre 
Blajovici, Janos Fazekaș, Petre 
Lupu, Ilie Murgulescu, vice-

președinte al Consiliului de 
Stat, Grigore Geamănu, secre
tarul Consiliului de Stat, mi
niștri, conducători de instituții 
centrale și organizații obștești, 
ziariști români și corespon
denți ai presei străine.

Au fost de față șefi! misiu
nilor diplomatice acreditați la 
București. (Agerpres)

Ziarele de duminică au pu
blicat textul Comunicatului 
comun cu privire la vizita 
președintelui Consiliului de 
Stat al Republicii Socialiste 
România, Chivu Stoica, In 
Somalia.

14 FEBRUARIE 1967

VACANȚĂ STUDENȚEASCĂ în Editura politică
a apărut:

MCOLAEIIAUȘESCII

feroviar
10 FEBRUARIE 1967

Lucrarea a fost tipărită 
într-un tiraj de masă.

Cuvintarea
la ședința de lutru
privind activitatea

din transportul

INSIGNA

Hidrocentrala de pe Argeș. în 
fotografie tabloul de comandă 
a hidroagregatelor subterane 

de la Vidraru

Z'

SINCRONIZĂRI AȘTEPTATA I

Cabana Muntele Roșu este 
in aceste zile de vacanță 
„reședința” studenților po

litehnicii bucureștene

CADRAN

ARTA Șl 
MORALA
Din avar șl aoț Înșelat, 

din cuceritorul de Inimi 
și risipitorul eu banii al
tora, arta a creat prin 
autoritatea aa, tipuri de
finitive, tipuri la eare 
raportăm chiar existen
țe reale. Dar deseori 
simpatiile artistice nașe 
paradoxuri (citeva dintre 
ele le-am amintit ulti
ma dată). Paradoxurile 
sînt insă aparente. Arta e 
o convenție care face po
sibilă dezbaterea ; dintre 
Ipostazele infinite ale bi
nelui și răului, ale dato-

V. ARACHELIAN
(Continuare

(n pag. a V-a]

ADEVĂR SI FICȚIUNE

Masa n
■rotundă 

8 „Scinteii 
tineretului44F

Citiți relatările

în pag. a IV-a

DESPBE

DE POLISPORTIV

ÎN MECANISMUL
COMERȚ

CU SPECIALIȘTI CARE AU INDUSTRIE • *i*l*fZ

PARTICIPAT LA CONTRACTA
REA ÎNCĂLȚĂMINTEI PENTRU

1967

• Metoda de sondaj 
„groso-modo" și con
secințele ei • Ce îm
piedică specializarea 
și profilarea unor ma
gazine de încălță
minte pentru tineret 
e Categoria adulți 
(18 — 45 de ani) are 
nevoie de subdivizări 
e Linia modei în 1967 
satisface toate pre
ferințele? • Ce se știe 
și ce nu se știe despre 
„Plastin" și „Textin" 
O Citeva concluzii.

Contractările reprezintă un veritabil dialog de lucru între 
comerț și industrie. Reaent, la Sinaia, a avut loa acest dialog 
pentru produația de încălțăminte și marochinerie. Comerțul 
a contractat un fond marfă mult mai bogat și mai diversificat

Am dorit să completăm dialogul comerț-industrie cu «î- 
teva întrebări i Cum se face sondajul in rîndul tinerilor pen
tru cunoașterea gustului și preferințelor lor 7 Ce metode de 
informare și investigare se folosesc 7 Ce se face pentru edu
carea gustului tinerilor în spiritul liniei modei moderne 7 
Ce caracteristici va avea — ca o consecință a celor arătate 
mai sus — încălțămintea pentru tineret în anul 1967 ? Repro
ducem mai jos acest dialog 
mese rotunde.

care a avut loo în jurul unei

Rep: Forma de investigație 
de care vorbiți servește unei 
sondări pentru „producția de 
masă". Cum se face insă son
darea diferențiată, pentru ti
neret ?

Institutul de chimie macromoleculară „Petre Pont” din Iași.
Aici se desfășoară o vie activitate de cercetare și studiu pri

vind sinteza de noi produși macromoleculari.
Foto: AGERPRES

Rep : Participanți la dialogul 
nostru sînt reprezentanți ai direc
ției generale din Ministerul Co
merțului Interior, ai direcției 
generale din Ministerul Industriei 
Ușoare, ai bazelor de desfacere, 
ai fabricilor producătoare, crea
tori de modele.

— Metodele de sondare a gustu
lui și preferințelor cumpărători
lor se încadrează — precizează 
tovarășul OVID DRAGOI, direc
tor general adjunct în M.C.I. — 
în acțiunea generală de investi
gare și documentare a comerțu
lui asupra cunoașterii cererii de 
consum a populației. Una din

formele organizatorice prin care 
realizăm aceasta o constituie co
misiile consultative regionale. A- 
ceste comisii — alcătuite din 
reprezentanți ai bazelor de desfa
cere, ai O.C.L.-urilor, delegați ni 
organizațiilor de masă — anali
zează și studiază la nivel de re
giune cererile cumpărătorilor 
pentru toate categoriile de încăl
țăminte. Concluziile acestora, îm
preună cu sugestiile și observa
țiile rezultate din caietele de 
studiu a cererii de consum, 
aflate în magazine, stau la baza 
stabilirii fondului de marfă și a 
structurii sale.

— Sînt de părere — arăta 
C. BUTNARU, inginer șef la 
„Pionierul" că metoda de son
daj „groso-modo", prin comisiile 
consultative Tegionale, nu este su
ficientă în cazul tineretului. Am 
fost în străinătate și am constatat 
că acolo se face mai mult pentru 
cunoașterea cererii de consum. 
Introducerea în magazine a unor 
chestionare pe categorii de vîr- 
stă (de la 15—18 ani ; de la 18— 
25 ; de la 25—30 ș.a.m.d.) ar 
contribui, sînt sigur, la sondarea 
statistică mai reală a gustului și 
cererii de consum. Adaug ime
diat acestei forme simple două lu
cruri absolut necesare. Organi
zarea de către comerț, împreună 
cu alte organe (Ministerul Invă-

C. PRIESCU

(Continuare in pag. a ll-a)

„Insigna de polisportiv", și-a cucerit un loc bine definit și me
ritat în cadrul mișcării noastre sportive de masă. Alături de în
trecerile 
de alte . _ .
trecerile pentru cucerirea insignei constituie o primă treaptă 
pe scara îndrăgirii activității sportive de către tineri, un „certificat 
de prietenie" cu sportul, și chiar mai mult, o poartă spre compe
tițiile de performanță. Concurs sportiv de larg răsunet tineresc, 
slujind prețioaselor idei de întărire a sănătății, a corectei și armo
nioasei dezvoltări a organismului, „insigna" nu trebuie să apeleze 
prea mult la teorie pentru a-și intra in drepturi, pentru a-și demon
stra și atesta însemnătatea și utilitatea în viața tineretului, O vrem 
să strălucească pe tot mai multe piepturi, căci ea se adresează tutu
ror, în concordanță cu particularitățile de vîrstă și sex, cu o va
rietate de probe și norme. Creată, deci, dintr-o stringentă necesi
tate și cu o profundă motivare științifică, ea a cîștigat teren priel
nic, fertii încă de la primul start. Apoi, și mai ales în anul trecut, 
lucrurile au început să meargă mai anevoie, forța și energia de
butului să pălească Inexplicabil. De ce ? Oare și-a pierdut așa de 
repede rostul, eficacitatea, însemnătatea în viața tineretului 7 A 
fost depășit stadiul unei asemenea competiții 7 Cum a fost cu 
putință ca, într-un timp relativ scurt, interesul șl gradul de atrao- 
tivitate pentru ea să scadă așa de repede în fața tinerilor 7

Iată citeva întrebări la care, dezbaterile din jurul „mesei ro
tunde" organizate recent Ia Brașov, cu concursul unui larg colec
tiv de profesori, activiști ai U.T.C. și reprezentanți ai organelor 
U.C.F.S. din orașul Brașov, încearcă să răspundă.

spartachiadelor, campionatelor universitare, alături 
concursuri și competiții de masă de tradiție, în-

Realizări in transportul feroviar
CLUJ — In primele 10 zile 

ale lunii februarie. Direcția 
regională C.F.R. Cluj a înre
gistrat succese importante. La 
unul dintre indicatorii de bază 
in transportul feroviar, rulajul 
vagoanelor de marfă, s-a obți
nut o reducere de 3,4 la sută, 

'în același timp, tonajul pe 
tren a fost depășit cu 1,6 la 
sută, iar cursa goală a vagonu
lui redusă cu 4,9 la sută.

• IAȘI — Activitatea colec
tivului de muncitori, ingineri 
și tehnicieni al Direcției regio
nale C.F.R. Iași se desfășoară 
pe întreg cuprinsul Moldovei. 
Realizările sînt adunate la un 
loc, în cifre și fapte care alcă-

tuiesc un simbol grăitor. De 
la începutul anului s-a remor
cat 
nuri
tonaj transportîfidu-se peste 
plan
Un loc aparte în aceste reali
zări revenind depourilor Iași, 
Bacău și Suceava ca și me
canicilor Gheorghe Pavel, Mar
cel Bejenaru, Dumitru Coza, 
Ionel Dumitru, Constantin 
Stoica, Vasile Cristea, Gheor
ghe Pintilie, Alexandru Ludu, 
Ion Antal și alții. O muncă 
intensă înfrumusețată de aspi
rația întregului colectiv, un 
omagiu adus profesiunii de 
feroviar.

un număr de 253 tre- 
de marfă cu supra-

81 842 tone produse.

„Sa ridicat spre cer, din Hodivoaia

și din Fiăminzi și Stănilești văpaia.
Au trecut șase decenii de 

cînd mii de țărani umiliți în 
truda și mizeria lor au cercat 
în încleștarea răscoalei din 
1907 să schimbe nedreapta 
înlănțuire seculară.

S-au răsculat țăranii ca 
într-un glas, răsunet al gliei 
robite și altădată în 
frămîntatei 
veacurile 
străbătute 
mișcărilor 
răscoalelor 
și Tudor Vladimir eseu. Nici-

trecutul 
istorii; 

au fost 
roșu al

noastre 
răbdării 
de firul 
de la Bobîlna, al 
lui Gh. Doja, Horia

Paul Simionescu
Cercetător principal 

la Institutul de istorie 
„N. lorga”

odată însă, tumultul intensită
ții unei răscoale țărănești nu 
a cuprins — ca in 1907 — 
aproape întregul pămînt al 
țării. Desfășurarea răscoalei și 
brutalitatea represiunilor au 
sfișiat vălul ireal al unei 
prosperități aparente ; s-a do
vedit astfel, că, dincolo de 
aparențele idilizate ale unei

prosperități economice, reali 
tatea crudă a stărilor de fapt 
din țară, era, mai ales în viața 
economiei rurale, macerată de 
flagrante contradicții.

Principalele cauze care au 
dus țărănimea, deznădăjduită 
și sărăcită in viitoarea unei 
replici atît de directe și cate
gorice, au fost, pe de o parte, 
lipsa de pămînt, iar pe de alta 
samavolnicia fără seamăn a 
învoielilor agricole. Citeva ci
fre culese din seria datelor 
statistice oficiale ale' vremii

remarcă suficient de conclu
dent situația atit de inechita
bilă a repartiției proprietății 
funciare : la cinci milioane de 
locuitori cit reprezenta popu- 
(Continuare in pag. a V-a),
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Albul înalt al zăpezilor 
face să dispară hotarul din
tre lucruri. Satul și-a pier
dut personalitatea arhitectu- 
rilor, dealurile din jur par 
valuri de spumă pe oceanul 
imens al tăcerilor. Serile au 
devenit albastre și pure sub 
cupola de sticlă cu stele de 
gheată. Este vremea descîn- 
tecelor de dragoste și a des
tăinuirilor, vremea pețitului 
șl a vinului tînăr. Vremea 
șezătorilor lungi pînă la pri
mul cîntat al cocoșilor. A- 
casă la tînăra familie Tufa 
cele două odăi sînt pline de 
băieți și fete. Războiul în 
zeci de ițe, țese coloane in
finite pe covoarele de zestre, 
iile înfloresc în mîinile fete
lor în tonuri pline de armo
nii. Lemnul bîtelor și al fur
cilor de tors se lasă modelat 
și încrustat măiestru în vîr- 
ful cuțitelor, orga fluierelor 
ciobănești pune tiv de cîntece 
alese șezătorii, acest moment 
de adîncă creație.

în alte 4 case din Blaiel 
au loc șezători asemănătoare. 
Ele au devenit o permanentă 
a satului în serile de iarnă. 
„Sînt școli adevărate ale 
creației populare, autentice, 
spune profesoara SABINA 
OROS. Aici sa învață și se 
transmite din generație in 
generație arta țesutului și a 
cusutului, atît de veche la 
poporul nostru, specific et
nografic renumit șl valoros 
de pe Tîrnave. La rîndul lor 
băieții, tot aici, în aceste 
seri, deprind unii de la alții 
meșteșugul fluierului și al 
cavalului, melodia și cînte- 
cul popular".

Cele mai multe din serile 
șăptămînii sînt petrecute însă 
la căminul cultural. Satul se 
pregătea atunci pentru ma
rea înfruntare artistică cu 
tara, pe uriașa „scenă" cu 
sute de mii de artiști ai ce
lui de al 8-lea concurs.

Este miercuri seara și se 
află la „lucru" dansatorii. 
Sînt 35 de perechi. Repetă 
dansul „Bătuta", o rafinată 
combinație de ritmuri saca
date și mișcări grațioase, o 
expresie a vigorii și optimis
mului, a virtuozității și sim
țului artistic moștenit și cul
tivat pînă la exigența artei. 
Echipa de dansuri a devenit 
cunoscută. La al 7-lea con
curs al formațiilor artistice 
de amatori a ajuns în finală 
pe tară, iar acum aspiră, 
firește, la mai mult.

în seara următoare, cămi
nul răsună de chiote și vese
lie, de cîntece și joc. 100 de 
artiști amatori pregătesc 
spectacolul „Nunta pe Tîr
nave", o pretențioasă prelu
crare și punere în scenă a 
Nuntii țărănești de prin ace
ste locuri cu particularitățile 
și specificul său conservate 
peste secole.

S-au succedat apoi la re
petiții formațiile de fluierași, 
brigada artistică. Satul întreg 
se perindă parcă prin sala 
și scena căminului în aceste 
seri. Aproape în fiecare 
casă este un artist amator. 
Elena Bucur — secretara 
organizației U.T.C. ne spune 
că dintre cei 115 tineri, peste 
80 fac parte dintr-una sau 
mai multe formații. Viața 
culturală educativă, distrac
tivă a satului este o proble
mă a tuturor. De luni pînă 
duminică serile de iarnă din 
Blăjel sînt un șir neîntre
rupt de activități bogate șî 
tinerești, de spectacole, de 
șezători și vizionări de filme, 
de dansuri sau învătămînt 
profesional. Toate la un loc 
definesc de departe universul 
spiritual al satului socialist.

LAL ROMULUS
Corespondentul 

„Scînteii tineretului" 
pentru regiunea Brașov

(Urmare din pag. I) 

țămîntului, comitetele regionale 
ale U.T.C. etc.), a unor consfă
tuiri, pe centre regionale, cu e- 
levi, studenți, muncitori. Acea
stă sondare pe viu ar fi mult mai 
fructuoasă și ar ajuta și la forma
rea și educarea gustului pentru 
linia modernă a modei. Forma 
cea mai eficientă rămîne însă 
crearea unor magazine speciali
zate de încălțăminte pentru ti
neri. De ce să colinde tînărul 
prin toate magazinele pentru a 
găsi pantoful care-i place, care-i 
satisface gustul, cînd s-ar putea 
adresa direct unui magazin pro
filat ?

Rep.: Reprezentanții co
merțului au obiectat acestor 
observații și sugestii. Motivele? 
Specializarea și profilarea ma
gazinelor comerțului, au sus
ținut tovarășii, se face pe alte 
criterii, și în primul rînd pe 
criterii de rentabilitate. De 
acord. Nu vedem însă de ce 
n-ar fi rentabile magazinele 
la care cumpărătorii — res
pectiv tinerii — ar merge în
totdeauna ca la sursa cea mai 
sigură ? Comerțul ar putea fi 
receptiv, cel puțin experimen
tal, la această idee. In aceste 
magazine s-ar putea realiza 
un studiu selectiv, pe sezon, 
pe categorii de vîrstă și pre
ferințe asupra cererii de con
sum.

— Cred că există o legătură 
între cele spuse mai sus — arată

La Teatrul de stat din Sibiu (secția germană) in premieră i „Profesiunea D-nei Waren" 
de G. B. Shaw

Foto l AGERPRES

în decurs de cîțiva ani, nu 
mulți dar de ajuns, filmul is
toric a intrat într-o formulă 
peiorativă : superproducția, 
înaintea valorilor artistice tre- 
cînd. atît de frecvent încît au 
devenit tipice, criterii adminis
trative ce numeau milioanele 
bugetului unui film, numărul 
mare al interpreților și figu- 
ranților, comercializarea exce
sivă și imediată a ultimelor 
cuceriri ale tehnicii cinemato
grafice : ecranul lat și panora
mic, eastman colorul peliculei 
etc. Aproape uitasem, sub o a- 
valanșă de filme care violentau 
privirea și, la fel de grav, da
tele confirmate ale istoriei, că 
genul însemna în primul rînd, 
sau numai „Alexandru Nevski" 
și „Ivan cel Groaznic" (Serghei 
Eisenstein). „Cavalerii teutoni" 
(Al. Ford). „Henrio V“, (Lau
rence Olivier) și „Gheorghi 
Saacadze" sau „Patriotul" (Cia- 
ureli) și nu mucavaua strident 
colorată a atîtor filme de pre
zența cărora n-au fost scutite 
nici ecranele noastre.

Superproducția trimitea di
rect sub pretextul filmului is
toric la tristul spectacol al eva
ziunii anistorice Generozita
tea unei distribuții devenise de 
la bun început un criteriu es
tetic de oprobiu. Uitasem și că 
film comercial, de cea mai 
proastă calitate se putea face, și 
se făcea. în același timp cu 
2—3 personaje ca și în teatrul 
bulevardier.

Cu „Dacii" asistăm în primul 
rînd la reabilitarea unui gen. Și 
asta în pofida unor dificultăți 
vizînd documentarea strictă 
care a stat la baza scenariului 
(Titus Popovici) sau în ceea ce 
privește experiența cinemato
grafiei noastre care pierduse 
în „Neamul șoimăreștilor" un 
bun cîștigat cu meritoriul film 
istorie de început „Tudor".

Sergiu Nieolaescu, regizorul 
„Dacilor" și-a aservit pelicula 
pentru o pledoarie de un înalt 
patriotism și în același timp a 
demonstrat artistio viabilitatea 
unui gen einematografio de 
inepuizabile resurse. înțelep

Secvență din film

Sincronizări așteptate in mecanismul comerț - industrie
N. STAN, economist la I.C.R.T.I. 
București — și faptul că struc
tura încălțămintei pentru tineret 
nu este suficient de diferențiată. 
Am să dau un exemplu. întreaga 
încălțăminte de la 18 pînă la 45 
de ani intră în categoria adulți.

— Da, dar diferențierea se face 
prin linia modelului — intervine 
TUDOR AVRAM, șeful servi
ciului producție în D.G.P.I. din 
Ministerul Industriei Ușoare.

Rep. s Dialogul dintre re
prezentanții comerțului și in
dustriei pe această temă s-a 
angajat într-o dispută mai 
lungă. Am reținut din ea ur
mătoarea idee: categoria de 
încălțăminte pentru adulți 
18—45 de ani — are nevoie 
de cel puțin o subdivizare.

Asupra acestei probleme nu 
ne pronunțăm noi. Organele 
comerțului și industriei sînt 
însă datoare, pe baza unei a- 
nalize mai atente, s-o facă.

Orientarea în producția de 
încălțăminte la noi în țară — 
și nu numai la noi (In Italia. 
Anglia, Franța și R.F.G. ea 
deține proporții între 40 șl 
50 la sută! — merge în 1967 
către creșterea ponderei ma
terialelor sintetice și textile 
Putem vorbi deci și de o linte 
nouă a modei în 1967? Putem 

ciunea și forța, caracteristici 
principale aie poporului dac, 
eroul peliculei, devin printr-o 
mutație artistică, exemplare și 
caracteristice filmului.

începutul ocupării Daciei de 
către romani, anii 87—86 î.e.n. 
delimitează istorio o acțiune în
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care ne apar în prim plan per
sonaje istorice, dintre care unul 
Decebal, constituie mîndria na
țiunii noastre. Nu era vorba de 
a nt-l readuce pe ecran pen
tru a fixa exact un „story" fil
mic, colorat la propriu și la 
figurat, în «are, din bătăliile 
purtate, să reținem ieftinul 
spectaculos al marilor încleș-

vorbi de necesitatea unei ac
țiuni complexe pentru edu
carea și formarea gustului 
pentru noua linie ?

— Da, categoric — arată to
varășul OVID DRAGOI — co
merțul trebuie să se situeze în 
fruntea noului, încălțămintea 
din materiale sintetice și textile
— mai ușoară, mai flexibilă, mai 
estetică, mai igienică și mai ief
tină — a cîștigat creditul cum
părătorilor pe marile piețe din 
străinătate. Anul acesta o va 
face și la noi. Comerțul a con
tractat de la industrie și coope
rație un fond de marfă de 
8 000 000 perechi încălțăminte 
pentru toate categoriile de cum
părători.

Varietatea materialelor care 
se folosesc la confecționarea noii 
încălțăminți a determinat indu
stria să-i găsească o denumite 
accesibilă încălțămintea din ma
teriale sintetice se va numi 
„Plastin" iar cea din fire tex
tile — „Textin". Nota predomi
nantă a liniei încălțămintei pe 
1967 este dată de încălțămintea 
tip „Troter" și sport. Ea se ca
racterizează printr-o mare varie
tate de modele (peste 400) cu 
tocuri joase — 2 pînă la 2,5 cm
— și forme diferite : curbate, 
paralelipipedice etc. Vîrfurile noii 

țări, ci de a reaminti de mîn
dria unui popor liber și viteaz, 
„cel mai viteaz din neamurile 
trace" cum au consemnat isto
ricii, în fața invaziei romane. 
Și sensul moral al adevărului 
că dacii au fost înfrînți dar nu 
'îngenunchiați culminează cu 
finalul în care, Columna lui 
Traian de la Roma devine un 
stop — cadru unde luptători 
daci și romani sînt cuprinși la
olaltă și pentru totdeauna ca 
într-o metaforă ce explică for
marea poporului nostru.

Răspunsul dat de apărătorii 
cetății legiunilor romane aco
perite de gloria atîtor cuceriri 
și mai ales de trufia acestora 
(„noi sîntem stăpînii lumii"), 
veți fi dacă ne veți învinge, 
este în fapt parabola pe care 
istoria a trecut-o, dincolo de 
consemnarea ei, într-o unică 
învățătură pe care nu o uităm 
niciodată

Titus Popovici a știut să in
terfereze datelor și numelor 
consemnate în documente și 
studii o acțiune complexă în 
care imaginația să reliefeze în 
textul și subtextul scenariului 
o epopee de un acut drama
tism. De la replica intransigentă 
a dacilor pînă la cadența rafi
nată a vorbelor rostite de ro
mani (Domițian, Fuscus, Seve
rus), de la exactitatea atacuri
lor întreprinse de romani și 
pînă la abnegația apărătorilor 
dacî, totul rămîne circumscris, 
artistic. Decebal, în creația Iui 
Amza Pellea, este înainte 
de toate un om al pămîn- 
tului său, nu copleșit ci 
vitalizat de răspunderea de 
conducător al unui popor 
aflat în cele mai grele 
clipe ale existenței lui Grav 
și meditativ nu pregetă nicio
dată în a fi primul în acțiune 
și ultimul rămas pe cîmpul de 
bătaie, cel care nu-și părăseș
te misiunea decît odată cu 
viața.

Gyorgy Kovacs, în rolul lui 
Domițian, aplică o inteligență 
subtilă, aproape cinică, vani
tății unui personaj pentru care 
învățat eu victorii, nu ușoare 
dar multe, războiul cu dacii îl 
pune în cumpăna grea a ne
prevăzutului și a altei înțele
geri a noțiunilor de luptă, de 
curaj și de mîndrie.

Alături de interpreții fran
cezi, Maria Jose Nat, Pierre 
Brice și Georges Marschal, ac
torii noștri, de la Emil Botta 
și Geo Barton și pînă la debu
tantul Alex Herescu, se rele
vă printr-o deplină înțelegere 
a spectacolului cinematografic 
căruia îi dau viață

Cu „Dacii" filmul românesc 
cucerește nu numai confirma
rea deplină a maturității sale 
dar și capacitatea de a impune 
particularități capabile să dea 
o valoare care să ne reprezin
te în configurația contempora
nă a școlilor de film.

TUDOR STANESCU

linii sînt în general mai ovalizate, 
mai rotunjite. Fețele încălțămin
tei au, de asemenea, o bogată 
gamă coloristică și sînt foarte bine 
finisate. Această încălțăminte va 
satisface, sînt sigur, toate catego
riile de cumpărători.

Rep. : Am reținut din cele 
spuse de dv. că noua încălță
minte va oferi posibilități mul
tiple tineretului pentru a-și sa
tisface cerințele, gustul, prefe
rințele de modă. Problema care 
se pune este acum alta. Ce 
face industria și comerțul pen
tru impunerea, ca nivel teh
nic, a noii linii, pentru edu
carea gustului în spiritul ei ?

— Industria — arată ing. T. 
AVRAM — e pregătită pentru 
anul acesta. Modelele introduse 
în fabricație sînt reproduse, în 
linii mari, după tot ce este mai 
nou în modă. Avem și capaci
tăți de producție create.

Rep. : Presa a făcut și în 
alte rînduri observații că pre
gătirea creatorilor de modele
— proveniți în general din rîn
dul celor mai buni meseriași
— nu este în măsură, la ora 
actuală, să imprime modei 
nota de suplețe și de artă ne
cesară. Am consultat un nu
măr mare de specialiști din 
comerț și din industrie in le

— De poezia tinerilor s-au 
„agățat" cîteva noțiuni ca 
„tehnică modernă", „formulă" 
etc. Poate e și simptomul u- 
nei insuficiente energii cri
tice care nu e întotdeauna mă
car sincronă cu poezia ci, de 
multe ori, realizează doar o 
simplă explicare cu destulă 
întîrziere a acesteia. Dumnea
voastră cum calificați aplica
rea „formulei" ?

— Iubesc poezia fără disciplină 
clasică, poezia care nu respectă 
regulile anchilozate, atîta timp cit 
aceasta nu se induce pe sine în 
eroare formală, crezîndu-se nouă, 
modernă, numai prin faptul că a 
abolit prozodia clasică.

Iubesc poezia scrisă după cele 
mai vechi rigori și arte poetice 
clasice, cînd ea nu face concesii 
structurii, de dragul clasicismu
lui.

Cu fiecare carte nouă neg car
tea veche — afirmația se referă 
la formula artistică. Astfel cred 
că fac față aproape instinctual 
dialecticii.

Vn poet trebuie să enerve
ze cu formele sale, numai să nu 
facă cititorul să caște.

In ultimă instanță, însă, nu mă 
interesează prin sine nici o formu
lă, fiindcă nici o formulă nu se 
face ; ea vine cu voia sau fără 
voia poetului. Singura ce rezistă 
este aceea care vine și convine 
poetului cîtva timp.

Și tot în ultimă instanță „for
mula" nu se alege apriori. Dar 
să nu spunem banalități I

îmi place și știu cum scriu Ion 
Alexandru, Cezar Baltag, Marin 
Sorescu și Nichita Stănescu. l-am 
enumerat alfabetic fiindcă țin la 
ei deopotrivă de mult. Eu perso' 
nai, pot scrie ca oricare dintre ei; 
ore întregi le desfac cu mare sa
tisfacție și cu oarecare amuzament 
toate mecanismele mașinii tor 
poetice. Au o tehnică modernă, 
intr-adevăr. Celui mai complicat 
dintre ei i-am desfăcut racheta 
cosmică intr-un articol publicat in 
„Luceafărul".

Deocamdată mașinile lor func
ționează exact fi în plin.

Cînd le voi auzi motoarele gî- 
fîind le voi desface „șurub cu șu
rub" să știu unde s-a putut ivi a- 
varia. O voi face-o însă pe
tru mine. Vreau și trebuie 
să fim buni colegi. Mie 
îmi este de ajuns un sin
gur da sau nu, spus de unul 
dintre ei ; mă retrag, îmi cercetez 
invenția și caut să aflu unde și ce 
nu le-a plăcut, fiindcă toți patru 
vor avea dreptate oriclnd. Cred în 
ceea ce spun ei. Rămîne de vă
zut în ce măsură țin ei cont de 
ceea ce le spun eu. In această pri
vință nu-mi fac probleme. Nici 
unul n-a răspuns fără sinceritate 
sincerității mele. Flatările n-au ce 
căuta între noi. Sînt entuziaști și 
de o generozitate molipsitoare.

Cred că poezia noastră s-a sub
tilizat îndestul, s-a estetizat pozi
tiv fi trainic. Avem invenții de 
mijloace poetice moderne concu- 
rind cu ultimele descoperiri eu
ropene. Mecanisme poetice super
be — au fost brevetate, puse în 
practică, dînd rezultate foarte hu
ne într-un cadru puțin cam res- 
trîns. Acum se pune problema, 
dacă nu vulgarizăm cu această 
formulare, a producției în masă. A- 
dică aceste descoperiri de tehnică 
poetică trebuie să cuteze a fi u- 
tile publicului larg. Cu alte cu
vinte, mașinile noastre poetice tre
buie să se supună mai mult mun
cilor cetății.

Trebuie încercate cu și mai 
multă încărcătură utilă.

— Ce determină alegerea 
„mașinii poetice", după expre
sia dumneavoastră... ?

— Secretul îmbrățișării unei a- 
numite „formule" ? Depinde de 
la caz la caz.

Secretele cele mai puternice ne 
sînt ascunse și nouă. Pe mine 
personal nu mă interesează de ce 
mi-a ieșit cutare formulă și nu 
alta. Abia că asta este datoria 
exactă a criticii literare hune, ea 
trebuie să explice cititorului si nu 
poetului, lucrurile acestea. Fiind
că, de cele mai multe ori nu 
iese ceea ce vrea poetul; iese 
ceea ce poezia vrea să iasă.

Aici se amestecă biografiile 
noastre, datele ei știute sau ne
știute nici de către noi înșine, cul
tura noastră, experiența de viață, 
capacitatea poetului de a citi pe 
alții.

Fiindcă repet, există vocația de 
a citi fi alta de a vedea lumea 
influențată de prima. Adăugat a- 
cestui lucru, în poezie intervine

gătură cu aceasta problemă. 
Chiar și pe tovarășii prezenti 
la discuția noastră. Părerile 
sînt unanime: serviciile
de cercetare să fie încadrate 
cu specialiști cu studii supe
rioare în domeniul artelor, 
respectiv ai institutului de 
arte plastice. Această pro
blemă nu poate fi, firește, re
zolvată dintr-o dată. Există 
propunerea ca pentru a sti
mula creația, pentru a asigura 
modei o linie actuală, să se 
organizeze anual concursuri 
profesionale între creatorii de 
modele care să permită o se
lecționare a celor mai reu
șite creații.

— Aceste probleme — preci
zează tovarășul T. AVRAM, pe 
mine, ca șef al serviciului pro
ducție, mă depășesc. Vă asigur 
însă că le voi aduce la cunoș
tința Direcției generale, condu
cerii ministerului nostru. Am 
asigurat și asigurăm o bună docu
mentare creatorilor noștri atît prin 
literatura de specialitate cît și 
prin trimiteri în străinătate.

Rep. i Ce știu cumpărăto
rii, la ora actuală, despre 
„Plastin" și „Textin" ? Noile 
produse au intrat sau vor in
tra masiv în circulație în pe
rioada imediat următoare. 

un simț deosebit al poetului, pe 
care ceilalți oameni îl au mai pu
țin.

O formare sau deformare pro
fesională, zicînd vulgar.

Fiecare poet are un cu totul 
alt simț în plus; asupra unor 
lucruri, poetul are altă acuitate 
de a percepe.

Poezia este știința acuității 
excepționale a simțurilor unor in
divizi specializați, selectați de 
evoluția biologică. Nu-i crede ni
meni pe poeți supraoameni afir- 
mînd acest lucru.

Cred că poezia este știința iz- 
vorîtă de mii de ani, din nece
sitatea de a investiga realitățile 
incontestabile ale unei lumi din
tre simțire și gîndire. Există de
mult o lume necunoscută, neexpli
cată, între aria realității ce cade 
sub cercetarea inteligenței, a lu
cidității și între aria ce cade sub 
preocuparea percepției, a simțu
rilor.

Aproape exact vorbind poezia 
este cibernetică, știință de stu
diere a lumilor intermediare, a 
firii omului între firea exactă, a

cir\i:t di: ia cri
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lucidității și doctrinelor și firea 
tulbure, neguroasă și plină de ne
prevăzut, a instinctelor multiple, 
umane.

Structura poetică de aici vine, 
din această zonă de iradiație si
multană, neapărat simultană, ce 
se manifestă, pe de-o parte din 
lumea înțeleasă lucid și pe de altă 
parte din lumea înțeleasă instinc
tiv și instinctual.

Nu poți prevedea evoluția gin- 
dirii, mecanismul ei nefiind încă 
descoperit, darmite lumea instinc
telor — acel izvor învăluit in a- 
burii alchimiei sîngelui și acidului 
oxiribonucleic ?

Nu plătim tribut „metafizicii" 
dacă recunoaștem că germenele 
formulei poetice din acele ape iz
bucnește. Rațiunea poetică, și ca 
orbecăind la început, impulsionea
ză, restructurează, șlefuiește și 
dă legi acelui produs ce vine din
tre zone.

Cutare poem, cutare poezie nu 
este decît un test asupra omului 
din acel moment, obținut de că
tre mașina electronică a deprin
derii de a scrie

Nu știu dacă aceste idei îmi 
aparțin în exclusivitate sau dacă 
le-am citit undeva.

Din moment ce mi le-am îm
părtășit îmi aparțin, sînt convin
gerea mea.

— Cum ați dovedit, puteți 
oficia și în numele criticii. Ați 
scris un articol foarte intere
sant despre Nichita Stănescu. 
Cum ați scrie despre Ion 
Gheorghe ?

— Ce cred despre mine ? în
trebare plină de capcane într-u- 
na din curse voi cădea cu plăcere 
și cerîndu-mi scuze. Mi s-a spus 
că muncesc în cadrul unei gene
rații de poeți de la care se aș
teaptă foarte mult ; adăugăm poe
ziei românilor ceea ce ea n-a 
avut și nici nu putea să aibă îna
intea noastră. Poezia noastră, prin 
noi toți, duce mai departe des
coperirile dinaintea noastră, acolo 
unde este cazul — și face noi a- 
lipiri de teritorii poetice sub pa
vilionul culturii române.

Sînt atîtea lumi nedescoperite, 
căci poezia este fără început, fără 
sfîrșit.

Ultimele mele faze se carac
terizează și concretizează în două

— Razele de desfacere și ma
gazinele — arată tovarășul N. 
STAN — nu au putut să facă 
o prezentare anticipată a noilor 
produse pentru că industria ne-a 
pus la dispoziție colecția de mo
dele abia la expoziția de con
tractare.

— Ministerul nostru — arată 
ZOLTAN BARTHA, inginer șef 
al fabricii „Clujeana" — a ho- 
tărît să înființeze în marile cen
tre de încălțăminte magazine 
proprii de prezentare și desfa
cere. Aci se va putea face de 
către specialiștii noștri și o pre
zentare competentă noilor pro
duse.

— Comerțul a elaborat — arăta 
tovarășul OVID DRĂGOI — 
un plan de măsuri concrete pen
tru cunoașterea de către lucră
torii din rețeaua comercială a 
produselor din materiale noi. A- 
vem sub tipar pliante și alte 
materiale de prezentare a noilor 
produse. Reclama comercială a 
început și ea să acționeze.

Rep. ; Vrem să subliniem, 
la capătul acestui dialog, cî
teva concluzii. Studiul cererii 
de consum în rîndul tineretu
lui trebuie efectuat, pentru a 
fi cît mai bine orientat, în 
mod diferențiat. Sugestiile și 
propunerile apărute în cadrul 
acestui dialog pot constitui 
puncte de plecare pentru mă
suri în acest domeniu.

Categoria cea mai nume
roasă de cumpărători — și evi
dent și cea mai mobilă — o re- 

cărți de poezie : Iarba de pe Casa 
Scînteii și Zoosophia — carte 
predată la Editura Tineretului și 
probabil trimisă la tipar.

Cînd vor apărea vor fi demult 
depășite de către o fază nouă ce o 
simt că-mi dă tîrcoale.

In Zoosophia cred că am adău
gat acelei superbe mașini poetice 
descoperite de suprarealista, o 
sarcină utilă majoră.

Proiectul naiv al invenției l-am 
descoperit în poezia populară a 
noastră, in jocurile de copii.

După cum știți, întemeietorul 
francez al suprarealismului Andre 
Breton își explica obîrșia artei 
sale prin ciclul lui Goya, „Som
nul rațiunii naște monștri". Cum 
copilăria este somnul dulce al 
individului viitor, și cum capii de 
afiș ai cîtorva revoluții literare, 
Macedonski, Vrmuz, Ionescu, 
Tristan Tzara și Isidor Iszan sînt 
născuți la sinul poporului român, 
cutez să spun că este de datoria 
unui român să se străduiască să 
dea unei mișcări literare ca su- 
prarealismttl, utilitate socială preg
nantă.

Vă rog foarte mult și cu multă 
spaimă să mă înțelegeți cum tre
buie. Afirmațiile mele sînt grave, 
dar nu iresponsabile.

Noi dispunem de o creație ar
tistică primară cu totul excepțio
nală. Antologiile noastre folclori
ce, de bocete, de descîntece, de 
orații de nuntă, de jocuri de copii 
sînt inegalabile. Este de datoria 
unuia sau a tuturor dintre noi 
a da rezolvare unor mișcări lite
rare nedesăvîrșite, abandonate la 
jumătate sau lăsate in suspensie.

Sarcina socială care să depă
șească jocul pur al artei a fost 
găsită și poate că susținătorii miș
cării poetice respective s-au ori
entat în altă parte, din capul 
locului voind altceva.

Dacă nu stîrnesc invidii și rele 
înțelegeri, cutez a spune iarăși cu 
spaima că Zoosophia, cu voia sau 
fără voia mea a găsit cîteva gale
rii acolo, în poezia ce a venit ca 
o revoltă împotriva expresiei poe
tice mai mult sau mai puțin tra
diționale.

Curios lucru însă, suprarealis- 
mul este el însuși un produs 
foarte tradițional, el practicin' 
du-se într-un fel prin ritualuri, 
manifestări artistice stră-străvechi 
cu diferite prilejuri ale comunită
ților primitive.

Preoteasa din Delphi nu era 
atît de inconștientă de aberațiile 
ei peste izvorul de emanații ale 
pămîntului vulcanic.

Izvoarele primare captate după 
legi poetice riguroase și declan
șate rațional pot da energii: artis
tice inimaginabile, jocurile de 
copii sînt un asemenea minereu 
nuclear, izvor de mare forță ar
tistică

E locul să atrag atenția că nici 
chiar jocurile acestea nu sînt nu
mai joc Ritmicitatea și misterul 
lingvistic avînd mare rol emoțio
nal și coordonator al eului u- 
man. Formula magică a descînte- 
cului este șl ea o utilitate : dă 
solemnul, gravitatea, de care 
viața modernă a sufletului uman 
are atîta nevoie.

Iată două jocuri de copii ■
En, ten tina, t saoracahina t 

elem, helem huș / ou cu 
albuș / și du gălbenuș, / etc. sau : 
epi, sena, sena di. ! chi.stin boli 
na costi. / țangăr mangăr, na 
cartof ! Tu avto. helenger, buf / 
Cioc, boc, / treci la loc.

Aceste producte nu-s niște 
monștri ai somnului rațiunii, sînt

Construcții de locuințe in 
cartierul Berceni din Ca

pitală

prezintă tinerii. Consultarea di
ferențiată a acestora, orientarea 
gustului și preferințelor lot, 
într-un cuvînt educarea lor 
în spiritul modei, sînt și pen
tru industrie și pentru comerț 
obligații în egală măsură și la 
fel de importante.

Produsele din noile mate
riale își fac intrarea în circu
itul pieții nu pe „ușa din 
dos", ci ca o consecință a pro
gresului tehnicii în producția 
de încălțăminte. Măsurile pe 
care le-a luat comerțul pen
tru pregătirea cadrelor ar fi 
trebuit să anticipeze introdu
cerea în rețeaua comercială a 
acestora. Reclama — ca să 
cităm o cunoscută butadă — 
a fost și rămîne sufletul co
merțului. Dar cea mai hună 
reclamă, cea mai competentă 
informare, cumpărătorul o aș
teaptă de la omul de după 
tejghea. Dacă pînă acum 
procesul de instruire a vizat, 
în primul rînd, șefii de uni
tăți, el trebuie extins — prin 
multiple acțiuni (lecții teore
tice, întîlniri cu specialiști din 
industrie, vizite și filme docu
mentare, pliante și fișe de 
prezentare) — pentru a cu
prinde toți lucrătorii din co
merț. Lucrătorul din comerț 
„vinde" o dată cu marfa și 
convingerea sa despre calita
tea ei Si trebuie să fie o con
vingere competentă pe caro 
cumpărătorul să se poată bi
zui fără nici o ezitare. 

niște fantome frumoase ale som
nului vîrstei.

Ajunși în acest punct cred că 
ne deosebim dar nu ne despărțim 
definitiv de suprarealista.

Ce este cu adevărat formula 
poetică din Zoosophia nici noi nu 
știm. Am luat inițial suprarealis- 
mul ca strămoș dintr-o oarecare 
viclenie, ce o mărturisim aici, 
spre a utiliza un cuvînt deja în 
circulație.

Rețineți însă ambiția de a fi 
util prin artă. Indiferent cum voi 
fi clasat la și după apariția 
Zoosophiei. Am cunoscut mai 
înainte, pe lingă producția poe
tică populară și cealaltă produc
ție — prozaică: basmele, po
veștile și mai apoi, Albinușa, 
Fiziologul și pe Dosoftei cu tot 
sfîntul său sobor cultural.

Deocamdată sînt în derută 
euforică și-n spaima stîmită de 
găsirea unui tezaur de la Pie
troasele cu mult peste valoarea, 
cantitatea și puritatea aurului 
aceluia.

Există un profil în veșnică 

schimbare, al poeziei tinere. No
rocul nostru mare este că profi
lul a fost deja bătut pe monedele 
de aur ale poeziei române. Poe
zia tinerilor a reușit datorită aju
torului cu neputință de evaluat, 
al clasicilor noștri, Eminescu, Ar- 
ghezi, Blaga, Barbu, Bacovia și 
încă alții, cel puțin zece poeți 
mari și mai apropiați de noi în 
timp.

Noi de la ei am plecat. Dar 
am plecat și-atît.

Ni se impune de aceea, ca o 
necesitate vitală ieșirea curajoasă 
la marile dezbateri.

Cunoscînd faptul că popoarele 
mari și mici pot participa cu 
drepturi și datorii egale la cultura 
universală, poeții sînt — după o- 
pinia mea — primii ce trebuie să 
afirme existența și respectul unei 
națiuni. f

Limba română nu-i o limbă de 
mare circulație ; poezia fiind pro
dusul, în primul rînd al limbaju
lui, se impune greu peste cadrul 
național.

Acolo unde materia de lucru a 
artei este piatra, metalul sau lem
nul, capacitatea românilor s-a 
impus prin Brâncuși. Românii au 
făcut astfel școală artistică mon
dială.

Nădăjduim totuși că vom ieși în 
Europa și cu poezia. Nu știu cum. 
Dar numai cîteva dintre sutele de 
descîntece populare ale noastre, 
bine traduse, at face școală de 
poezie ultramodernă.

Se va vorbi, sînt convins, des
pre poezia românească — ea fiind 
prin esență originară, o stare și 
fire culturală a noastră, fiind, 
o invenție ci SPIRIT care, con
cretizat prin producție poetică 
mare și ajunsă în centre culturale 
ale Furopei va face revoluție ar
tistică în multe structuri viitoare.

Europa încă n-a deschis lada 
cu zestre pe care Brâncuși i-a 
adus-o la Paris. Oamenii i-au pri
vit numai lucrătura de afară, au 
tras repede o ochire prin borta 
cheii și s-ou extaziat.

Am enumerat cîteva lăzi cu 
zestre de care am fi inr.idmți și 
mult respectați dacă s-ar putea 
găsi echivalențe care să le facă 
înțelese

— Proiecte ?
Să ajut la deschiderea lăzi

lor noastre de zestre pe care une
ori mai vegetăm, dintr-o greșit 
înțeleasă modestie.

SMARANDA JELESCU
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Se desfășoară în prezent, în unitățile economice, — deo
camdată la nivelul activelor U.T.C., urmind ca apoi să se 
facă acest lucru cu toți tinerii în cadrul organizațiilor de
bază — adunări de dezbatere a documentelor Plenarei C.C. 
al U.T.C. din 16 ianuarie. Cu acest prilej organele și orga
nizațiile U.T.C. iși stabilesc în mod precis și concret mă
suri pentru traducerea in viață a sarcinilor ce le revin în 
vederea mobilizării tinerilor la îndeplinirea planului de stat 
pe anul in curs, la ridicarea pe o treaptă superioară a în
tregii activități economice. Relatăm mai jos, aspecte de la 
două asemenea adunări.

ÎN DEZBATERE - SARCINILE PLENAREI G. C AL U. T. C. DIN 16 IANUARIE

In primăvara aceea ape
le Șiretului, liniștite de 
obicei, își pierduseră parcă 
răbdarea. Oamenii din O- 
nișcani se uitau nepu
tincioși cum dispăreau ma
lurile știute de ei. Și se 
adunaseră cu toții în mar
ginea noilor maluri, parcă 
vrînd să oprească cu tru
purile lor înaintarea ape
lor. Cei mai mulți se gîn- 
deau îngrijorați la oile 
cooperativei, care rămăse
seră undeva în tabără, în
conjurate aaum din toate 
părțile de ape. Și apele 
creșteau mereu, cu indife
rență. Trebuia neapărat să 
se facă ceva. Și, bineînțe
les, s-a făcut. Tehnicianul 
Nicolae Tofan i-a adu
nat pe tinerii din sec
torul zootehnic. N-a fost 
nevoie să le spună prea 
multe. S-au repezit cu toții 
la lotci și au urcat în ele, 
pornind spre locul unde se 
aflau oile. La întoarcere, 
fiecare lotcă aducea, cu 
grijă, cu duioșie, chiar, 
și cîte o oaie. Și așa me
reu pînă cînd toate oile au 
avut pămînt solid sub pi
cioare...

Pe Nicolae Tofan l-am 
întîlnit de curînd, într-o 
altă comună, a raionului 
Roman, la Gîdinți. Fusese 
transferat numai de două 
luni aici. In două luni, 
nici vorbă, abia ai timp să 
cunoști comuna, oamenii. 
Profesia de tehnician îți 
răpește și ea cea mai mare 
parte din timp. Și totuși...

— Am găsit timp și 
pentru alte lucruri, m-am 
gîndit că și pentru tinerii 
de aici ar fi interesante 
niște acțiuni cultural-dîs- 
tractive mai deosebite. Iar 
eu am mai organizat și la 

-Onișcani... Am aflat astfel 
că a fost unul din princi
palii organizatori ai unei 
săptămîni a tineretului la 
Gîdinți. A alergat, s-a 
zbătut, a căutat și pînă la 
urmă s-a făcut.

— Și mi se pare că a 
ieșit destul de bine.

Acum se gîndește că 
n-ar fi rău să mai încerce 
una, sau poate altceva, 
asemănător.

Prin profesia sa, este tot 
timpul în sectorul zooteh
nic. Odată a băgat de sea
mă că îngrijitorii cei tineri 
se cam adunaseră toți la 
un loc, în același grajd, și 
acolo nu se prea țineau de 
treabă. I-a observat cît 
i-a observat și apoi, îm
preună cu brigadierul, a 
intervenit: l-a mutat pe 
fiecare tînăr în alt grajd, 
punîndu-1 și pe lîngă un 
îngrijitor mai vîrstnic, care 
să-l țină din scurt.

Ultima ,dată l-am revă
zut pe Nicolae Tofan la o 
instruire a secretarilor 
U.T.C. din raion. Tot 
timpul instruirii mi s-a 
părut că e nemulțumit de 
ceva, că are mereu ceva 
de adăugat. Deși era liniștit 
părea că arde de neastîm- 
păr. La fiecare informare 
prezentată de un secretar 
se grăbea să intervină, să 
pună întrebări, să afle 
ceva mai mult decît se 
spusese. Dintre toți cei 
prezenți el era singurul 
care încerca parcă dina
dins să-i pună în încurcătu
ră pe cei ce vorbeau prin 
întrebările sale.

Și totuși frămîntarea 
aceea, curiozitatea de a 
afla și ceea ce se întîmplă 
și în alte comune era cît 
se poate de firească la un 
om cară, prin profesia sa. 
este nevoit să-și limiteze 
prezența la o singură co
mună. Abia atunci mi-am 
dat seama că trăsătura 
aceasta completează de mi
nune portretul unui bun 
membru al biroului comi
tetului raional U.T.C.

M. DUMITRU

Adunarea activului U.T.C. de 
la Complexul de industrializarea 
lemnului Pipera care a analizat 
— în lumina recentei Plenare a 
C.C. al U.T.C. — contribuția ti
neretului din întreprindere la rea
lizarea indicatorilor economici și 
a stabilit măsuri menite să mo
bilizeze toate eforturile tinerilor 
pentru buna îndeplinire a sarci
nilor sporite de plan pe acest 
an, a oferit prilejul unor dezba
teri mature, combative, pătrunse 
de răspundere și spirit gospodă
resc. De la început trebuie sub
liniat că dezbaterile au avut o 
bună bază de plecare în materia
lul prezentat cu acest prilej de 
către comitetul U.T.C. Atent în
tocmit, acesta a făcut o analiză 
profundă, cu discernămînt a în
tregii activități a organizației 
U.T.C., reliefînd îndeosebi, în 
mod critic și concret, lacunele 
existente în munca unor tineri, 
a organizațiilor de bază U.T.C. 
din fiecare secție în parte, stră- 
duindu-se să ofere, pe baza va
lorificării experienței, a consul
tării specialiștilor și a unui mare 
număr de tineri, soluțiile cele 
mai corespunzătoare.

In principal, dezbaterea a fost 
axată pe cîteva coordonate im
portante specifice acestei unități 
industriale. Astfel, pornind de la 
neajunsurile existente în munca 
unor tineri și de la indicațiile 
Plenarei C.C. al U.T.C., partici- 
panții la adunare au desprins 
concluzia că organizațiile U.T.C. 
din secții, birourile U.T.C. ca și 
comitetul pe întreprindere tre
buie să ajute într-un mod mai

CE SE ASCUNDE DUPĂ PERDEAUA 
STRĂVEZIE A CUVINTELOR FRUMOASE 

\________ _____________ .__________________________________ ✓

...ÎN ACTIVITATEA COMITETULUI ORĂȘENESC CÎMPULUNG-MUSCEL AL U. T. C.

Comitetul orășenesc Cîmpulung Muscel al U.T.C. Răs
foiesc cu atenție rapoarte și referate, planuri de muncă, 
procese verbale încheiate cu prilejul prezentării acestora 
în plenare și ședințe de birou. De la bun început mi-a 
atras atenția un cuvînt: INTERESANT. Poate și pentru 
faptul că același cuvînt s-a repetat la tot pasul și în dis
cuțiile avute cu mai mulți activiști. Frecvența lui m-a 
îndemnat să-i descifrez semnificațiile. Firește, am cerut 
lămuriri, încercînd să fac radiografia acestui cuvînt po
livalent, tovarășului Gheorghe Borțea, prim-secretar al 
comitetului orășenesc al U.T.C. Am căutat să rețin cit 
mai exact ce înțelege dinsul prin noțiunea de interesant, 
cit și activitățile și acțiunile al căror conținut era con
centrat în acest atribut. Iată ce-am aflat...

Nimic, 
dar cu puțină 

fantezie...

Am în față referatul prezen
tat la plenara «omitetului oră
șenesc U.T.C. pe trimestrul al 
III-lea al anului trecut (27 sep
tembrie 1966) în care s-a dis
cutat despre preocuparea bi
roului comitetului orășeneso 
U.T.C. pentru educarea moral- 
cetățenească a tineretului. 
Aleg un Gitat la întîmplare! 
„...problema educației moral- 
cetățenești a intrat mai mult 
în preocuparea organelor și 
organizațiilor de bază, ie
șind din sfera unei preocu
pări izolate; sînt organizate 
tot mai multe activități IN
TERESANTE (rețineți !) bogate 
in conținut, cu o bună efici
ență in masa tineretului".

— Așadar, tovarășe prim 
secretar, despre ce fel de 
activități socotite de dumnea
voastră a fi cele mai interesan
te este vorba, cum au ieșit a- 
cestea „din sfera unei preocu
pări izolate", intrînd tot „mai 
mult în preocuparea organelor 
și organizațiilor de bază" ?

— Păi. lucrurile sînt lim
pezi, tovarășe. Noi am făcut 
multe acțiuni INTERESANTE, 
fie inițiate în cadrul organi
zațiilor de bază U.T.C., fie la 
nivel de oraș, organizate de 
noi, comitetul. N-aș vrea să 
mă bag in amănunte...

tn ciuda „opoziției", l-am 
invitat, totuși, la o ascensiu
ne în lumea amănuntului :

— Mă voi opri numai Ia

eficient tinerii să cunoască temei
nic sarcinile de plan, obligațiile 
ce le revin, atît la nivelul unită
ții, cît mai ales, al fiecărei secții 
și sector în parte. S-au stabilit în 
acest scop măsuri, printre care a- 
ceea ca birourile organizațiilor 
de bază să țină permanent legă
tura cu conducerea secțiilor, cu 
maiștrii, în vederea orientării e- 
forturilor tinerilor spre sarcinile 
principale ale secțiilor, să urmă
rească îndeaproape îndeplinirea 
angajamentelor luate în întrecerea 
socialistă, să intervină operativ a-

SUFICIENTE REZER VE 
PENTRU A MUNCI 

MAI BINE
colo unde este nevoie de ajutor, 
să combată orice manifestare de 
delăsare în muncă.

O bună parte din discuții a a- 
vut ca obiect problema rebutu
rilor, a risipei de materie Drimă. 
Cei care au luat cuvîntul au sub
liniat în mod deosebit faptul că 
sînt încă tineri care muncesc sub 
normă, dau produse de proastă 
calitate, nu știu să mînuiască 
corect mașinile de înaltă tehni
citate, Ia care lucrează. Pentru 
înlăturarea acestor neajunsuri, 
s-a stabilit ca organizațiile

cele organizate de noi, comi
tetul orășenesc. Am făcut, de 
pildă, citeva dezbateri Ia ni
velul orașului, sub formă de 
simpozioane, în cadrul căcora 
un tovarăș procuror și un lu
crător de miliție le-au vorbit 
tinerilor despre ce înseamnă 
respectarea legilor statului, 
cum să se comporte civilizat 
la locul de muncă, în familie, 
în societate.

— Și, cum au decurs 1 în 
ee a constat efioiența aces
tora ?

— S-au dezbătut probleme. 
Au fost și tineri. Nu-mi mai 
amintesc eu exact ce-au 
dezbătut, dar s-a discutat...

Din nou am încercat să 
axez discuția pe niște coor
donate cît de cît concrete, dar 
tovarășul prim-secretar o ținea 
una și bună : „Am dezbătut, 
tovarășe, am dezbătut!“ M-am 
adresat atunci unor tineri și se
cretari ai organizațiilor U.T.C. 
din oraș.

Tovarășul Aurel Șucu, secre
tarul comitetului U.T.C. de la 
cooperativa meșteșugărească 
„Munca colectivă" mărturi
sește în legătură cu acțiunile 
întreprinse de comitetul oră
șenesc U. T. C. : „Am audiat 
citeva conferințe. A fost un 
procuror și cineva de la mili
ție. De la noi au participat 
doar vreo doi-trei tineri".

La Termocentrala Schitu- 
Golești, unde lucrează unul 
dintre cele mai harnice și en
tuziaste colective de tineri, 
ecoul celor două simpozioane 
nu ajunsese încă. Se zvonise 
ceva vag.

în organizația U.T.C. de la 
Uzina mecanică, de asemenea, 
nu se știa nimic.

fată, așadar, situația celor 
două acțiuni largi, „de masă", 
inițiate de comitetul orășe
nesc U.T.C.

Două simple eonferințe, eu

U.T.C. din secții, birourile aces
tora să acorde un ajutor mai 
eficace tinerilor ce urmează 
cursurile de ridicarea calificării, 
să se preocupe cu mai multă 
răspundere de modul cum frec
ventează și cum își însușesc cu
noștințele, să inițieze cu ajutorul 
lectorilor, maiștrilor și ingineri
lor acțiuni menite să ducă la 
stăpînirea temeinică a noțiunilor 
predate: demonstrații practice, 
simpozioane despre tehnica nouă 
în economia forestieră, convor
biri cu specialiști. Amintindu-se

că valoarea refuzurilor recupera
bile a atins în anul 1965 cifra de 
peste două milioane lei, că o 
bună parte din deficiențele aces
tor produse se datoresc tinerilor, 
în adunarea activului U.T.C. s-au 
stabilit măsuri pentru ridicarea 
răspunderii tinerilor față de ca
litatea produselor, pentru for
marea unei opinii intransigente, 
combative față de cei ce nu res
pectă normele tehnologice și de 
calitate. In adunările generale vor 
fi dezbătute periodic asemenea 
probleme, tinerii care vor dovedi

caracter general, abstract, care 
n-au trezit nici un ecou în rîn- 
dul tinerilor. Vă veți întreba 
poate, cum stăm atunci cu afir
mația de la început, referitoare 
la organizarea a tot mai multe 
activități interesante, bogate in 
conținut, cu o bună eficiență în 
masa tinerilor ?

Dar asta înseamnă că dum
neavoastră n-aveți pio de fan
tezie ! Și în privința asta, to
varășii de la Cîmpulung, n-au 
nici o vină.

Evident 
și lipsurile pot 
fi generalizate

Continuăm radiografia aa- 
țiunilor interesante.

„Prin activitățile INTERE
SANTE cuprinse în program (e 
vorba de programul cîtorva 
acțiuni aparținînd unor orga
nizații de bază U.T.C.) s-a 
reușit să fie atras un număr 
însemnat de tineri, creîndu-le 
momente educative de veselie 
și distracție. Va trebui ca ase
menea acțiuni (interesante n.r.), 
care și-au dovedit din plin 
eficiența in organizarea unei 
vieți tinerești să fie organiza
te cu regularitate și extinse in 
toate organizațiile de pe raza 
orașului nostru".

Am desprins citatul tot 
dintr-un raport la una din 
plenarele comitetului orășe
neso U.T.C. Cu un firesc in
teres doream să cunoso care 
sînt acțiunile demne de a fi 
extinse, generalizate. Nici de 
data aceasta memoria tovară
șului prim secretar — care, 
deși, la discuție erau de față 
încă doi secretari, Nicoleta 
Smărăndescu și Dumitru Bă- 
descu, a ținut să fie singurul 
purtător de cuvînt al comite
tului orășeneso U.T.C., — nu 
mi-a putut veni în ajutor. Am 
solicitat din nou părerea unor 
secretari de comitete U.T.C. a 
căror experiență era propusă 
spre generalizare. Le-am adre
sat trei întrebări :

1. Care este cea mai interesan
tă acțiune organizată în ultimul 
timp de către comitetul U.T.C. ?

2. Era aceasta acțiunea care 

neglijență, lipsă de răspundere 
față de lucrările ce le execută 
vor fi puși în discuția colectivu
lui. tn ceea ce privește reduce
rea risipei de materie primă s-a 
propus printre alte măsuri valo
rificarea unor experiențe ce s-au 
dovedit eficiente. La secția bi
nale, de pildă, unde într-o pe
rioadă nu exista materie primă 
uscată, iar producția solicita exe
cutarea unor comenzi urgente la 
linia, uși la inițiativa organizației 
U. T. C., tinerii au făcut o re
vizuire atentă a deșeurilor, din-

tre care toarte multe au putut fi 
folosite. Constatindu-se că și în 
prezent sînt aruncate din como
ditate bucăți mari de lemn care 
pot fi valorificate, s-a hotărît ex
tinderea acțiunii de a folosi chib
zuit, gospodărește fiecare bucă
țică de material, în toate secțiile.

Așa cum era firesc, dezbateri
le s-au referit cu deosebită insis
tență asupra necesității întăririi 
disciplinei în producție, a edu
cării tinerilor în spiritul înaltelor 
răspunderi față de muncă, față 
de întreprindere, tn anul 1966, 

se impunea eu precădere în ca
drul organizației dv. ?

3. In ce a constat contribuția 
organizației U.T.C., a comitetu
lui, pentru pregătirea și desfă
șurarea acestei acțiuni ?

Și acum, răspunsurile; pe 
puncte, în ordinea firească a în
trebărilor :

AUREL ȘUCU, secretarul co
mitetului U.T.C. de la Coopera
tiva meșteșugărească „Munca 
colectivă".

1. „Organizarea activității cul- 
tural-artistice" (în colaborare 
cu sindicatul I).

2. „Da !“
3. „Am recomandat tinerii care 

să facă parte din formații, am 
selectat exemple pozitive și ne
gative pentru repertoriul brigă
zii, am asigurat mobilizarea ti
nerilor"...

ION RUJOIU, secretarul co
mitetului U.T.C. de Ia Uzina me
canică :

1. „Un simpozion închinat 
Unirii".

2. „Era la ordinea zilei".
3. „Am luat legătura cu un 

tovarăș profesor pentru a le 
vorbi tinerilor și am asigurat 
mobilizarea acestora" (180, din 
1200 numai uteciști — cifră 
demnă de reținut).

Iată, deci, cele mai inte
resante acțitmi realizate de 
către cele două comitete U.T.C. 
Notînd și faptul că ele repre
zintă rodul activității din ul
timele două luni, ne putem 
forma o imagine exactă a ex
perienței pe care comitetul o- 
rășeneso U.T.C. și-a propus s-o 
generalizeze. Și-a propus doar, 
că de făcut ar fi fost imposi
bil, dintr-un simplu motiv că 
n-ar fi avut ce generaliza. 
Și totuși, a făcut-o. Și astfel, 
la umbra răcoroasă a perdelei 
trase peste aceste cuvinte fru
moase, spiritul de discernămînt 
și exigență al comitetului oră
șeneso U.T.C. a încetat să mai 
existe de fapt, activiștii zîm- 
bind satisfăcuți din fotoliul 
automulțumirii.

Nu-s 
tramvaiele 

de vină. Atunci ? 

Și totuși, în activitatea unor 
organizații U.T.C. ca, de pildă, 
la Termocentrala Schitu-Go- 
lești există o bună experiență 
acumulată, rod al unei munci 
continue și perseverente, al u- 
nei înalte exigențe — experien

din totalul de absențe nemotiva
te, 2 798 om/zile au revenit tine
rilor. în adunare s-a mai vorbit 
despre întîrzierile repetate, des
pre prelungirea pauzelor, despre 
plimbări fără rost prin secții etc. 
Toate acestea au fost aspru criti
cate subliniindu-se prejudiciile pe 
care le cauzează întreprinderii. 
S-a vorbit despre încercările u- 
nor organizații de a rezolva aces
te probleme, despre unele iniția
tive ca de pildă, cea de Ia secția 
binale I. Aici, timp de 1.5 zile 
biroul organizației a făcut un stu
diu al felului cum folosesc tinerii 
timpul de lucru, s-au calculat în
tîrzierile, minutele care se pierd 
la vestiar etc. tn urma calculului 
reieșea că tinerii acestei secții au 
irosit în numai 15 zile un timp 
echivalent cu o lună de muncă 
efectivă pentru un muncitor. 
Datele culese au constituit argu
mente deosebit de convingătoa
re în dezbaterea organizată în 
secție.

Nu putem reda pe de-a-ntregul 
dezbaterile și nici măsurile sta
bilite. Subliniem însă că ele au 
reușit să elucideze punctele ne
vralgice din activitatea organiza
ției U.T.C., să ofere soluții, ade
seori cele mai bune, în așa fel, 
încît contribuția tinerilor să fie 
pe măsura sarcinilor sporite pe 
care le are colectivul combinatu
lui în acest an. O notă de matu
ritate au adus-o discuțiilor cuvîn
tul tovarășilor secretari ai orga
nizațiilor de partid din secții, 
care, invitați la adunarea activu
lui U.T.C., au venit cu sfaturi 
competente, folositoare, ajutînd 
organizațiilor U.T.C. de la C.I.L. 
Pipera să-și întocmească un plan 
concret și precis pentru mobiliza
rea tineretului la îndeplinirea 
sarcinilor de producție, a impor
tantelor obiective ce le stau în 
față.

I. A. PERIEȚI

ță demnă de generalizat. Pen
tru a putea face aceasta este 
însă nevoie ca experiența să fie 
cunoscută. Din păcate, nu se 
întîmplă așa. Activiștii, secre
tarii comitetului orășeneso 
U. T. C. nu cunosc amănunțit 
situația din organizațiile de 
bază, nu cunosc ce acțiuni sînt 
cu adevărat interesante, care 
merită să fie generalizate. To
varășul secretar Dumitru Bă- 
descu, care m-a însoțit în vi
zită la termocentrala era im
presionat de lucrurile pe care 
le afla, ca în fața unor mari 
descoperiri. Primul secretar ne 
vorbea despre niște conferințe, 
ținute în patru organizații de 
bază. „La sfîrșitul fiecăreia, 
preciza dinsul, am dat și exem
ple din organizațiile U. T. C. 
respective". întrebîndu-1 dacă 
știe situația exactă din aceste 
organizații mi-a răspuns : „E- 
xact n-o prea cunosc, dar le-am 
ajutat". (II?) Cum le-a ajutat, 
în ce măsură a folosit tineri
lor din aceste organizații aju
torul acordat, m-am lămurit pe 
parcurs. Comitetul orășeneso 
U.T.C. a trimis acestor organi
zații o conferință (primită de 
la regiune) îndemnîhd tinerii 
la audierea unei prelegeri ab
stracte despre niște trăsături 
morale, după care la sfîrșitul 
unei ore sau două, de plicti
seală, au fost citate numele cî
torva indisciplinați.

Firește, altfel ar fi stat lu
crurile dacă aceste conferințe 
ar fi pornit de la realitatea 
intrinsecă a organizațiilor 
U.T.C. respective, de la faptele 
și întîmplările petrecute în a- 
ceste colective, în așa fel, încît 
concluziile generale să fie ex
trase pe baza comentării exem
plelor concrete.

— Nu cunosc exact...
E și fireso. In legătură cu 

timpul petrecut pe teren aflăm 
tot din pâginile unui referat că 
„de multe «>ri secretarii comite
tului orășenesc U.T.C., mem
brii biroului, uteciștii n-au 
respectat planificările zilni
ce de activitate...", înlocu
ind pe „de multe ori" cu 
de cele mai multe ori ne 
apropiem de adevărata fată a 
lucrurilor. Desigur, secretarii 
comitetului orășenesc U.T.C., 
activiștii acestuia știu că tre
buie să-și drămuiască timpul 
așa cum se cuvine, chibzuit, 
să meargă în acele organizații 
U.T.C. unde este mai multă 
nevoie de ei, să ofere tinerilor I 
în permanență un ajutor sub- 1 
stanțial, efectiv, în realizarea

I. ANDREIȚA

Un „plan de mâsuri“ 
fără nici o... măsură!

Proiectul planului de măsuri 
întocmit de comitetul U.T.C. 
al Fabricii de mașini unelte și 
agregate București și prezen
tat în adunarea activului 
U.T.C., care a dezbătut sarci
nile ce le revin in urma 
recentei Plenare a C.C. al 
U.T.C., are, dacă se poate 
spune astfel, o singură cali
tate : e foarte general. Atît de 
general și de abstract incit 
după lectura lui te simți în
demnat să crezi că cei care 
l-au întocmit au ținut cu tot 
dinadinsul ca în cele două 
pagini dactilografiate la un 
rînd să nu spună absolut 
nimic concret. Dacă asta le-a 
fost intenția, trebuie s-o recu
noaștem, au reușit pe deplin.

în mod normal un asemenea 
plan care trebuia să fie rodul 
însușirii temeinice a sarcini
lor stabilite de Plenara C.C. al 
U.T.C. și al unui studiu mul
tilateral și profund al situa
țiilor concrete din fabrică, 
avea menirea să pună In evi
dență cel puțin principalele 
direcții în care munca tineri
lor necesită îmbunătățiri, să 
orienteze activitatea organiza
țiilor spre cele mai eficiente 
căi de sporire a contribuției 
tinerilor la îndeplinirea sarci
nilor ce stau în fața întreprin
derii. Un asemenea plan tre
buie să indice căile de rezol
vare a unor situații dificile la 
diferitele locuri de muncă, de 
înlăturare a abaterilor de la 
disciplina de producție și teh
nologică, a risipei de timp și 
materie primă, să contureze 
exact și concret posibilitățile 
de intervenție ale organiza
țiilor U.T.C. în rezolvarea 
acestor sarcini, în sporirea 
contribuției tinerilor la reali
zările fiecărei secții în parte.

Planul întocmit de comitetul 
U.T.C. de la F.M.U.A.B. n-a 
urmărit acest lucru. El conține 
doar cîteva fraze generale ca 
de pildă: „Se va intensifica 
munca politico-organizatorică 
în vederea mobilizării tinere
tului...", „Se va urmări cu 
mai multă răspundere modul 
de desfășurare a cursurilor...".

unor acțiuni bogate, atractive. 
Dar n-au făcut-o. Probabil din 
cauza greutăților de deplasare. 
Știți dumneavoastră, tramva
iele... Numai că la Cîmpulung 
nu sînt tramvaie. Atunci ?

Formalismul 
dă semne 

de... ereditate

Mărturisesc că la un moment 
dat, obosit de frecvența terme
nului interesant și de efectul 
lui tocmai pe dos, am fost ten
tat să cred că cei ce-1 folosiseră 
nu-i cunoșteau sensurile mul
tiple, nuanțele subtile. Că ar 
fi fost mai bine, într-un fel, 
dacă nu l-ar fi cunoscut, și 
l-ar fi pus așa, de fudulie, fie 
chiar ca nuca-n perete. Spun 
sincer că aș fi încercat să 
acord comitetului orășenesc 
U.T.C. circumstanțe atenuan
te. Și-am pornit în căutarea 
lor. Cel mai bine, mi-am zis, 
ar fi să le caut, sprijinit de 
planurile de muncă. Mă aș
teptam, firește, ca măcar în 
această privință să descopăr 
o activitate cît de cît la obiect, 
atentă, făcută cu discernă
mînt. Și iată-mă răsfoind pla
nul de muncă al comitetului 
pe trimestrul I, 1966. La capi
tolul activității politico-edu
cative citim : „în scopul întă
ririi disciplinei în producție, 
în organizațiile de bază U.T.C. 
(urmează o înșiruire de orga
nizații) se vor ține două con
ferințe pe temele : „Disciplina 
în producție — cheia succese
lor în îndeplinirea planului" și 
„Utecistul — exemplu perso
nal la locul de muncă și în 
societate".

Se cuvine, desigur, și o încheiere. O las pe seama comi
tetului orășenesc UrT.C. Consider că în urma unei atare 
radiografii asupra unui singur termen foarte des uzitat în 
rapoartele și relatările activiștilor, Comitetul orășenesi 
U. T. C. Cîmpulung - Muscel va desprinde învățămintele 
cuvenite. Și nimeni n-ar putea exprima mai bine, ma; 
limpede, concluzia pe care trebuie s-o aibă permanent în 
vedere în muncă, decît a făcut-o marele nostru Eminescu 
care spunea :
,,E ușor a scrie versuri 
Cînd nimic nu ai a spune 
Inșirînd cuvinte goale 
Ce din coadă au să sune".

„întregul ansamblu de forme 
și metode ce stau la îndemînă 
etc... trebuie folosite de orga
nizațiile U.T.C. etc., etc.".

Indicații vagi, abstracte, nici 
o adresă precisă. Uitînd că se 
referă la propria activitate, co
mitetul U.T.C. vorbește de 
undeva de sus, din sfere 
foarte înalte, de unde cu greu 
poți vedea dacă cineva îți dă 
ascultare. Să nu fim însă 
nedrepți. Planul întocmit de 
comitetul U.T.C. conține și o 
măsură concretă: un schimb 
de experiență cu Turnătoria 
de la uzina vecină „Pentru ca 
tinerii de-acolo, de la „23 
August" să-și dea seama de 
lipsurile lor, de greutățile pe 
care le provoacă celor de la 
F.M.U.A.B.". Nimic de zis, o 
dovadă de mare generozitate ! 
în loc să se preocupe de pro
priile lipsuri, comitetul U.T.C. 
de la F.M.U.A.B. își propune 
măcar să ajute vecinii s-o 
facă.

Din fericire, dezbaterile pur
tate pe marginea planului de 
măsuri, au avut întrucitva un 
caracter mai concret, s-au re
ferit mai îndeaproape la situa
țiile existente în fabrică, în 
activitatea organizațiilor U.T.C. 
Ele au încercat în același timp 
să sugereze niște măsuri 
concrete pentru îmbunătățirea 
muncii. Din păcate, deși au 
fost consemnate într-un proces 
verbal, acestora, nu li s-a prea 
acordat atenția cuvenită, fiind
că, vezi doamne, exista deja 
un plan de măsuri. Care, așa 
cum am spus nu conține, de 
fapt aproape nici o măsură.

Mai trebuie menționat că 
întocmirea planului pus în 
discuție s-a bucurat de „asis
tența" calificată a unui secre
tar al comitetului raional 
U.T.C. 23 August. Ceea ce în
seamnă, firesc, că dovada de 
formalism, de lipsă de răspun
dere pe care ne-a oferit-o co
mitetul U.T.C. de la F.M.U.A.B. 
pune sub semnul întrebării și 
existența, dar mai ales cali
tatea acestui sprijin.

D. MATALA

Este tot ce-am reușit să 
rețin. In rest planul cuprinde 
alte „măsuri, forme și metode" 
(unele de-a dreptul ciudate, 
ca aceea de a însărcina mem
brii biroului comitetului oră
șeneso U.T.C. să verifice jus
tețea certificatelor medicale 
eliberate tinerilor de către cir
cumscripțiile sanitare pentru 
a-și motiva absențele de boală) 
din care n-am putut alege 
aproape nimic. Am trecut la 
cercetarea planului de muncă 
pe trimestrul al doilea. Acesta 
semăna atît de bine cu primul 
(doar conferințele erau altele), 
pagină cu pagină, rînd cu 
rînd, cuvînt cu cuvînt, că, 
mărturisesc sincer, mi-a tăiat 
pofta de a continua răsfoiala 
celorlalte. Potrivit legilor ge
neticii, firește erau conservate 
și însușirile. Formalismul, 
măsurile generale, abstracte, 
sînt transmise, preluate iden
tic, de la o perioadă la alta. 
Astfel, cu toată bunăvoința 
mea, nici măcar în intenție 
n-am găsit vreo circumstanță 
atenuantă.

Orictt de frumoase, 
oricît de răsunătoare 
vor. fi cuvintele, și 
oricît de frumos le 
vom închega în fra
zele raportului, aces
tea nu vor putea acoperi 
niciodată lipsa <le acti
vitate. Un asemenea 
procedeu pune insă «ub 
semnul îndoielii nu nu
mai priceperea, dar are 
totodată, un efect narco- 
tizant, care duce la auto- 
liniștire, automulțumire.

Este necesar ca în 
aprecierea, mai ales a 
propriei activități, să 
dăm cuvintelor conținut, 
să le folosim cu măsură, 
cu chibzuință, pentru 
a evita cu orice preț ca 
între vorbă și faptă să 
existe vreo diferență.
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A „SCÎNTEII TINERETULUI”

ADEVĂR Șl FICTIUIE
CAUZE Șl NEDORITUL 

LOR EFECT

Cum se face eă deși 
apreciată ca deosebit 
de utilă și eficace în 
ceea ce privește an
trenarea tinerilor în 
activitatea sportivă, 
totuși, Insigna de po
lisportiv nu Gunoaște 
ecoul cuvenit ? Care 
sînt cauzele acestei 
stări de lucruri ?

Prof. VIRGIL LUDU 
șeful cabinetului meto
dic — Consiliul regio
nal Brașov al U.T.C.

Prezența tineretului 
la startul insignei de po
lisportiv s-a impus în- 
tr-o anumită etapă, de 
început ca o necesitate 
în dezvoltarea activității 
sportive de masă pen
tru că prin varietatea 
probelor aceasta stimu
lează o pregătire fizică 
multilaterală, fapt care 
are o deosebită impor
tanță în întărirea sănă
tății tineretului. Deocam
dată insă nu cred că 
există cineva care ar pu
tea afirma categoric că 
insigna de polisportiv 
cunoaște ecoul cuvenit, 
cu alte cuvinte, că și-a 
atins scopul propus. Dar 
să privim eum se des
fășoară competiția. O 
primă constatare se re
feră la faptul eă majori
tatea aspiranților și pur
tătorilor insignei din o- 
rașul nostru, peste 16 000 
sînt... elevi. Ar fi o ex
plicație și anume: ecoul 
larg pe sare l-a găsit a- 
ceastă eompetiție în rîn- 
dul școlarilor, ecou ee se 
datorește și faptului că 
programul orelor de e- 
ducație fizică la clasele 
V—VIII se corelează gu 
normele insignei. în rest, 
in asociațiile sportive 
din întreprinderi și ins
tituții, de la sate, din fa
cultăți și licee numărul 
purtătorilor insignei este 
deosebit de mic. Pe lin
gă lipsa de interes a con
ducerii asociațiilor spor
tive aș semnala ca o 
cauză și autodesființarea 
— sub privirile îngădui
toare ale organelor 
U.C.F.S. — a comisiilor 
insignei de polisportiv.

AL. TAUS — membru 
in biroul Clubului spor
tiv orășenesc Brașov.

— Are dreptate profe
sorul Ludu cînd remarcă 
aici eă majoritatea pur
tătorilor insignei de po
lisportiv sînt elevi. Mai 
exact, peste 70 la sută 
sînt școlari. Este limpe
de pentru oricine că în 
asociațiile din întreprin
derile și uzinele orașului 
foarte puțini dintre ti
neri au reușit „perfor
manța** de a fi purtători 
ai insignei de polispor
tiv. Apare firească în
trebarea : de ee, eare 
sînt cauzele ? Răspunsul 
este simplu. în asociații
le sportive, competiția 
nu se bucură în rîn- 
dul tineretului de suc
cesul scontat deoare
ce nu are un carac
ter permanent ci se 
desfășoară la întâmpla
re, atunci cînd organele 
tutelare asociațiilor spor
tive le amintesc acesto
ra de îndatorirea de a 
organiza întreceri și de 
a mobiliza tinerii la tre
cerea normelor pentru 
insigna de polisportiv. 
Atunci sau în cazuri cînd

DACĂ NICI „MURĂ-N 
GURĂ" ATUNCI...

LAURIAN RENGHIUȚ 
secretar organizatoric la 
Clubul sportiv orășenesc 
Brașov.

— Aceasta este în
tr-adevăr situația reală, 
cu care nu acum facem 
cunoștință. Ea a făcut o- 
biectul unor analize la 
C.S.O. Brașov. Unele a

se apropie un control sau 
e nevoie de cîteva cifre 
pentru un referat sau 
raport se organizează la 
iuțeală o ieșire la sta
dion și în timp record 
apar și purtătorii insig
nei. Nu există o preo
cupare permanentă în a- 
sest sgop dar nici măcar 
nu sînt folosite pentru 
promovarea normelor 
competițiilor de masă 
cum este, în cazul de fa
ță, Spartachiada de iarnă 
sau alte competiții tra
diționale (la Clubul 
„Tractorul" supele 
„1 Mai", „2 Mai", „Trac- 
toriada").

N. DRAGNEA — in
structor al Consiliului 
general U.C.F.S.

— Experiența ne-a im
pus și o altă concluzie, 
și anume, că acolo unde 
nu există preocupare 
pentru Spartachiada de 
iarnă, nu se desfășoară 
nici concursurile pentru 
insigna de polisportiv și 
invers, de unde se des
prinde limpede concluzia 
că avem de-a face cu o 
totală lipsă de preocupa
re față de activitatea 
sportivă de masă a tine
retului. Această consta
tare vizează și activita
tea sportivă de masă din 
Brașov, de vreme ce, aici 
există 36 de asociații 
sportive sare nu au niGÎ 
un singur purtător al 
insignei. Amănuntul mi 
se pare eă ar trebui să 
dea de gîndit organelor 
sportive și nu numai ce
lor la nivelul orașului, 
căci, treeînd mai depar
te, constatăm că în re
giunea Brașov sînt 126 
de asociații sportive care 
nu au organizat măcar o 
singură competiție pen
tru trecerea normelor 
insignei. Astfel insig
na de polisportiv ca
re constituie forma cea 
mai elementară de cu
prindere a tinerilor in 
activitatea sportivă, pri
ma verigă in pregătirea 
fizică și dezvoltarea ar
monioasă a organismu
lui, nu-și îndeplinește 
nici pe departe scopul 
pentru care inițial a fost 
concepută.

Alți participanți la 
discuție au subliniat 
și faptul că de cele 
mai multe ori con
trolul organelor 
U.C.F.S., destul de 
sporadic, de altfel, 
se rezumă doar la... 
control. Se constată 
neajunsurile, uneori 
se consemnează în 
procese verbale și 
cam atît. Ajutorul, 
rezolvarea lucrurilor 
pină la capăt se lasă 
prea mult... așteptate.

Odată cu inaugu
rarea competiției, e- 
veniment pregătit cu 
interes de resortul de 
specialitate al Con
siliului general 
U. 3. F. S. s-a apre
ciat că totul va 
merge „ca pe roate" 
și în consecință — 
după acest impuls — 
munca propriu-zisă 
de îndrumare, de con
trol a fost lăsată ex
clusiv la latitudinea 
organelor locale 
U.G.F.S. în acest 
mod s-a deschis o 
portiță prin care și-au 
făcut loc formalismul 
și superficialitatea.

sociațiî au motivat a- 
tunei lipsa de preo
cupare față de insig
nă pentru Gă, chipurile, 
nu dispun de baze spor
tive spesial amenajate. 
C.S.Q. Brașov a inițiat 
măsuri menite să stimu
leze participarea tinere
tului la suserirea insig
nei și deai sreșterea nu-

DESPRE

mărului purtătorilor. Am 
să amintesc de această 
dată doar una din aceste 
măsuri pe care am soco
tit-o foarte eficace, dar 
care n-a dat rezultatele 
scontate. Și anume, am 
organizat „ateliere" de 
trecerea normelor, invi
tând asociațiile și organi
zațiile U.T.C. să mobili
zeze tinerii să participe 
la această întrecere. Săp- 
tămîni întregi, bazele 
sportive dedicate special 
concursurilor insignei de 
polisportiv au rămas 
goale sau „vizitate" de 
un număr prea mic de 
tineri. Cauza principală, 
deci, nu este lipsa baze
lor sportive ci, așa cum 
spunea tovarășul Taus 
aici, dezinteresul mani
festat de asociațiile spor
tive și unele organi
zații U. T. C. pentru 
organizarea competiției. 
Căci vorba proverbului, 
am avut totul „mură-n 
gură". Chiar și acolo 
unde mai există două- 
trei panouri cu normele 
insignei sau cîteva afișe, 
aruncate la întîmplare, 
nu poate fi vorba de o 
muncă de propagandă 
corespunzătoare. Gîndi- 
ți-vă, de ani și ani de 
zile, tinerii sînt obișnuiți 
cu aceleași afișe, ace
leași panouri care nu le 
mai trezesc interesul. In
teresant mi s-ar părea, și 
socot absolut necesar, să 
căutăm forme noi, atrac
tive pentru o propagan
dă eficientă în folosul a- 
cestei competiții. Cineva 
spunea aici — și mi se 
pare o idee foarte inte
resantă — că ar trebui 
ca printre formele pro
pagandistice să se înscrie 
filme, diapozitive, care 
n-ar fi deloc costisitoa
re, dacă s-ar realiza Ia 
cinecluburile noastre.

Pe de altă parte, or- 
ganizînd „atelierele" 
pentru trecerea normelor 
insignei noi am urmărit 
nu numai scopul practic 
dar și pe acela Ga aces
tea (reGte stadioanele) să 
fie o Gale permanentă 
de propagandă pentru a- 
eest complex sportiv. 
De îndată ce am obser
vat că inițiativa nu are 
susces am renunțat și 
cred că am procedat gre
șit. Ideea „atelierelor" de 
trecerea normelor tre
buie reluată iar acestea 
să funcționeze in tot 
timpul anului, să bene

Desene de OVIDIW OPRESCW

ficieze de instructori șl 
profesori bine pregătiți, 
să dispună de echipa
ment, baze sportive din
tre cele mai bine ame
najate. în acest fel aso
ciațiile sportive și orga
nizațiile U.T.C. ar putea 
fi convinse și pe această 
cale că antrenarea tine
retului la trecerea nor
melor insignei de poli
sportiv este o sarcină 
permanentă și nu trebuie 
tratată ca o chestiune 
auxiliară, de rezolvat o 
dată sau de două ori pe 
an. Tratată astfel, insig
na și-ar recăpăta, repe
de. prestigiul.

AUREL LUNGU — se
cretar al Comitetului o- 
rășenesc Brașov al U.T.C.

— Evident, mijloacele 
propagandistice care să 
stimuleze pasiunea pen
tru una sau alta din dis
ciplinele sportive sînt 
sărace, lipsite de fantezia 
cuvenită. Și aceasta pri
vește propria noastră 
muncă. Nu mai departe, 
deși există un număr de 
purtători ai insignei, cu
cerirea acestui trofeu, a- 
preciat de către tineri, 
n-a fost înțeleasă de că
tre organizatorii activită
ții sportive de masă ca 
un moment prielnic pen
tru acordarea, înmînarea 
lor într-un cadru festiv 
care să trezească și prin 
acest fel interesul celor
lalți tineri de a nu ră- 
mîne mai prejos decît 
tovarășii lor, de a-i an

DE UNDE Șl CUM 
PRIVIM PERSPECTIVELE 
OLIMPICE...

Prof. MIHAI SURICA, 
Școala profesională 
„Partizanul".

— Vreau să arăt, că 
în ultima vreme ac
tivitatea profesorilot de 
educație fizică și a 
specialiștilor care lu
crează în acest domeniu, 
este apreciată doar prin 
prizma numărului de 
sportivi pe care ace

trena la startul competi
ției.

N. DRAGNEA :
— Ar fi interesant cred 

dacă această problemă 
ar constitui obiectul 
unei analize, de astă 
dată comună, a comite
tului orășenesc U.T.C. și 
a Clubului sportiv al o- 
rașului, în care să se 
discute nu numai modul 
de antrenare a tineretu
lui la acest complex 
sportiv, dar și ce măsuri 
trebuie luate pentru lăr
girea caracterului de 
masă al competiției și în 
ce măsură cifrele rapor
tate în scriptele asocia
țiilor sportive corespund 
cu realitatea, deci cît 
adevăr și cită ficțiune 
există în această compe
tiție. O asemenea „ope
rație" se impune (oricît 
ar fi de jenantă) să fie 
făcută printr-un riguros 
control comun, căci nu o 
dată ne-a fost, dat să 
aflăm că unele asociații 
raportează un număr a- 
preciabil de purtători 
dar în realitate, de-ai 
căuta gu luminarea, nu 
găsești unul singur 
măcar. Exemple sînt 
suficiente. Iată unul 
singur, deosebit de 
grăitor : asociația „Me- 
trom" informează că sînt 
în uzină 350 purtători ai 
insignei și în realitate 
sînt doar 4 tineri care 
au trecut normele com
petiției. E prea lungă ca
lea între adevăr și fic
țiune...

știa îi pregătesc în pers
pectiva jocurilor olim
pice sau a campionatelor 
naționale. Activitatea lor 
— axată pe problematica 
sportului de masă — 
este pe undeva pe la pe
riferia preocupărilor și 
nu este stimulată de or
ganele U.C.F.S. care se 
ocupă de îndrumare și 
control. Apare firească 

întrebarea: de unde și 
cum privim perspecti
vele olimpice ? Dac-ar 
fi să exemplificăm cele 
afirmate este suficient'să 
amintim că în orașul no
stru există doar două 
centre de schi pentru co
pii, deosebit de solici
tate. Cu asta n-am epui
zat, însă, totul: omul 
din fabrică sau de la 
birou, brașoveanul des
pre care s-ar crede că 
s-a „născut" pe schiuri, 
nu are posibilitatea să 
practice efectiv acest 
sport ajutat cu materiale 
sportive și sfatul antre
norului. Sînt convins că 
dacă s-ar înființa astfel 
de centre lărgite pe Li
vada Poștei sau în Schei, 
(desigur cu minime e- 
forturi materiale) am re
zolva fericit două lu
cruri : proba de schi în 
cadrul insignei de poli
sportiv ar fi la înde- 
mîna oricui iar proble
ma angrenării membrilor 
asociațiilor sportive la 
practicarea organizată a 
unei discipline preferate 
ar înceta să mai consti
tuie o „problemă". Sînt 
de asemenea, perfect de 
acord cu adevărul că 
sportivii de performanță 
nu cresc peste noapte, 
ci trebuie căutați și for
mați din masa largă a în
cepătorilor. De aseme
nea „consacrații" ar tre
bui să constituie aju
toare prețioase pentru 
consiliile cluburilor și a- 
sociațiilor sportive în 
ceea ce privește îndru
marea aspiranților și 
pregătirea lor pentru cu
cerirea insignei. Dar lu
crurile nu stau asa.

ION PETRU NAGHI, 
clubul sportiv „Tracto
rul".

— Indiferența, superfi
cialitatea, dezinteresul
— le întâlnim frec
vent — cînd este vorba 
de insigna de polisportiv. 
Asemenea manifestări 
sînt posibile pentru că 
în complexul muncii e- 
ducative sportul nu și-a 
găsit locul cuvenit. De 
aici ne-am putea for
mula concluzia, verifi
cată nu o dată de expe
riența noastră practică, 
și anume că este prea 
puțin știut de către fie
care tânăr, ce trebuie 
să facă pentru a-și men
ține și intări sănătatea, 
pentru a-și forma și cul
tiva calitățile motrice 
ale organismului. Ne-am 
fi așteptat ca organizația 
U. T. C. din uzină să 
privească atent și acea
stă latură educativă, ca 
pe o preocupare de sea
mă, care-i aparține. 
Concluzia are valabili
tate și pentru organele 
U.C.F.S., care se pre
ocupă cu precădere de 
problematica sportului 
de performanță, lăsînd
— cui ? — pe un plan 
secundar, tocmai ceea 
ce ar trebui să primeze : 
atragerea marii mase a 
oamenilor muncii Ia 
practicarea organizată a 
exercițiilor fizice. Dacă 
am privi numai modul 
de alcătuire și reparti
zare a bugetului, în care 
doar 9 procente sînt alo
cate activității sportive 
de masă și am înțelege 
în linii mari, de ce com
petiții ca „Insigna de 
polisportiv" sau „Sparta- 
chiadă" trebuie atît de 
mult „împinse de Ia 
spate".

Chiar unele expe
riențe pozitive s-au es
tompat: centrele de an
trenament pentru tre
cerea normelor înfiin
țate anul trecut și-au 
pierdut pe drum din In
teres. Acțiunea bine ve
nită n-a fost fructificată 
corespunzător.

Mă gîndesc și la un 
alt aspect și anume Ia 
reconfirmarea normelor
— odată Insigna cuce

rită — întrecerea ar tre

bui reluată. Obținerea 
brevetului, ar fi astfel 
primul pas spre o activi
tate sportivă organizată 
și eșalonată în timp și 
nu un punct terminus.

Prof. AUREL BOG
DAN, Grupul școlar 
profesional „Hidromeca
nica"

— Discuțiile noastre au 
abordat aspecte variate 
ale unei probleme de o 
deosebită însemnătate 
pentru antrenarea tine
retului țării la practica
rea sportului. In ceea ce 
mă privește aș vrea să 
mă refer Ia faptul că 
în general această pro
blemă de primă Însem
nătate este rezolvată în 
ultimă instanță, pe baza 
voluntariatului : majo
ritatea celor care se 
preocupă de antrenarea 
tineretului la cucerirea 
insignei sînt instructori

PRINCIPALII 
„BENEFICIARF-TINERII. 
ATUNCI DE CE ORGA
NIZAȚIILE U.T.C STAU 

ÎN ESPECTATIVĂ ?

VALERIU TlRNO- 
VEANU, activist al 
U.C.F.S.

— De multă vreme 
îmi pun o întrebare și 
cu greu îi pot găsi și 
răspunsul : de ce tinere
tul din uzină se lasă atît 
de greu chemat și urnit 
spre stadioane, atunci 
cînd este vorba de alt
ceva decît de fotbal ? E 
drept, răspunsul nu-i de
loc simplu. Unele fa
țete ale problemei au 
fost discutate și aș vrea 
să mă refer doar la fap
tul că cel mai convingă
tor argument, cel mai e- 
ficace in mobilizarea ti
neretului pe stadion nu 
trebuie căutat în vreun 
tratat ci aici în preajma 
noastră, în munca noa
stră. Ce exemplu a ofe
rit oare tinerilor uzinei 
activul U.T.C. din u- 
zină cînd a fost invitat 
Ia trecerea normelor in
signei de polisportiv și 
nu s-a prezentat la 
start ?

Dacă exemplul perso
nal lipsește, argumen
tele verbale, propagan
distice ori cît de bine ti
cluite ar fi ele n-au e- 
cou, eficiență. Cu toa
te dificultățile obiec
tive (schimburi de pro
ducție, cursuri serale, na
vete) acolo unde pasi
unea pentru activitatea 
sportivă a fost cultivată 
cu grijă, s-au putut ob
ține realizări frumoase.

Oricum, marile cluburi 
brașovene „Steagul roșu" 
și „Tractorul" au cu 
mult mai multe posibi
lități de afirmare în do
meniul muncii de atra
gere a tineretului Ia ac
tivitatea sportivă de 
masă, pe care nu le fruc
tifică decît într-o mult 
prea mică măsură.

AUREL LUNGU:
— Un lucru este 

cert: lipsa de preo
cupare, formalismul do
vedit în această ac
țiune de unele aso
ciații sportive și or
ganizații U.T.C. izvo
răsc din lipsa de pasi
une a unor oameni a- 
leși să se ocupe de sport; 
el au dovedit că nu în
țeleg rolul activității 

și activiști voluntari, oa
meni harnici, cu iniția
tivă, dar a căror muncă 
nu se poate bucura în
totdeauna de eficiența 
dorită. Și o altă chestiu
ne care trebuie rezolvată: 
cred că este cazul să se 
diferențieze normele 
pentru elevi sau pentru 
tinerii muncitori din u- 
zină, ambele categorii 
nu dispun de aceeași 
pregătire fizică sau teh
nică. In același timp so
cotesc oportună o inter
venție în regulamentul 
competiției care trebuie 
să vizeze comprimarea 
unor probe, îndeosebi 
ale acelora la alegere, râ- 
mînînd la latitudinea 
asociațiilor sportive să 
aleagă normele faculta
tive în raport cu tradi
ția încetățenită de ani 
de zile in orașele sau a- 
sociațiile sportive res
pective.

sportive în formarea 
multilaterală a tineretu
lui. Ei apelează adesea 
pentru a-și îndeplini, chi
purile, niște sarcini din 
plan la o practică com
bătută : mobilizarea unor 
sportivi clasificați pentru 
care trecerea normelor 
este o simplă... plimbare. 
Formalismul este aici e- 
vident... La acestea se 
adaugă faptul că în 
preocupările organi
zațiilor U.T.C. sportul 
nu și-a găsit locul meri
tat. La liceul de muzică, 
de pildă, nu există încă 
asociație sportivă. Este 
poate unicul exemplu de 
acest fel din țară. Exi
stă destule argumente 
care pledează pentru le
gătura firească dintre 
învățătură, artă și sport. 
Și am convingerea că și 
aici la liceu sînt destui 
oameni care au sau au 
avut trainice legături cu 
stadionul, dar organiza
ția U.T.C. nu și-a pus 
niciodată problema an

La masa rotundă a ziarului nostru au fost exprimate 
opinii și păreri, pe care Ie socotim ca valoroase concluzii 
pentru activitatea de viitor, convinși că aplicarea lor în 
munca practică a organizațiilor U.T.C. și a asociațiilor spor
tive va avea eficiență contribuind la pregătirea 
concursurilor, Ia creșterea numărului purtătorilor insignei de 
polisportiv. Prima din acestea este însăși Ideea valabilității 
și necesității „insignei de polisportiv", ca mijloc eficient de 
antrenare a masei de tineri la practicarea sportului și a 
educației fizice, de intărire a sănătății și dezvoltare armo
nioasă fizică și morală.

într-o formă mal sintetică am desprins și aceste con
cluzii :

— fiecare bază sportivă să fie în același timp un centru 
activ pentru trecerea normelor insignei de polisportiv ;

— în asociațiile din uzine, întreprinderi sau școli să func
ționeze într-adevăr comisii ale insignei, foarmate din cei mai 
pasionați tineri pentru activitatea sportivă :

— fiecare asociație să rezerve din buget o sumă cores
punzătoare exclusiv pentru echipamentul și materialele spor
tive necesare acestei competiții.

Evident există încă Ioc și pentru alte propuneri, pentru 
alte sugestii — și am fi bucuroși să primim cît mai multe 
— de la cititori și factorii in răspunderea cărora cad ase
menea probleme șl preocupări tocmai din dorința ca printr-o 
contribuție comună insigna de polisportiv, acest autentic 
„certificat de sănătate", să strălucească pe pieptul fiecărui 
tânăr.

VIOREL RABA 
VASILE RANGA

trenării tineretului la 
practicarea exercițiilor 
fizice, de vreme ce aici 
nu există nucleul de 
bază în vederea realiză
rii acestui scop.

într-adevăr. în-
tr-un centru cu 
solide tradiții spor
tive — cum este Bra
șovul — rolul orga
nizațiilor U.T.C. ar 
fi trebuit să aibă o 
cu totul aită pon
dere, în stimularea și 
organizarea activită
ții sportive a tinere
tului.

Aproape de pre
ocupările și pasiunile 
tinerilor — cine dacă 
nu organizația U.T.C. 
poate invita mai 
convingător tinerii pe 
stadioane î

Promovarea nor
melor insignei, oferă 
prilejul unui prim 
contact cu sportul, 
ceea ce înseamnă de 
fapt întărirea sănătă
ții, o dezvoltare fizi
că armonioasă și cre
șterea capacității de 
muncă prin recreere, 
odihnă activă, deo
sebit de plăcută. 
Credem de aceea, că 
era loc aici de o pri
vire mai autocritică 
in legătură cu modul 
in care comitetul 
orășenesc U.T.C. o- 
rientează și îndrumă 
activitatea organiza
țiilor de bază in ve
derea cuprinderii u- 
nui număr tot mai 
mare de tineri la o 
activitate sportivă 
permanentă.

OCTAVIAN PO
PESCU din comisia de 
sport și turism a Comi
tetului orășenesc Brasov 
ai U.T.C.

— Evident „Insigna de 
polisportiv" se află oare
cum în impas. Dacă în 
școli, și nu în toate, si
tuația se prezintă mul
țumitor, aceasta se da
torește cadrelor didac
tice care au prevăzută 
în normă o astfel de 
îndatorire profesională ; 
dacă grupa sportivilor 
fruntași este și ea la a- 
dăpost (chiar cînd pe ici 
pe colo trecerea norme
lor este impusă pentru a 
se participa în competi
ții oficiale) situația din 
asociațiile sportive din 
întreprinderi și institu
ții, este undeva pe lin
gă calificativul insufi
cient. Aș propune să se 
alcătuiască o gamă mult 
mai largă de probe pen
tru aceste categorii de 
sportivi, din care să se 
poată alege — după pre
ferințe, înclinații, tradiții 

— 4—5 probe care să 

placă cu adevărat, să 
stîrnească interes, să 
alimenteze pasiuni. De
partajarea actuală pe 
grupe de vîrste, face 
prea puțin în acest sens. 
Gama de preferințe — 
prin îngustimea ei — 
tinde să te oblige să- 
alegi. Poate așa, insigna 
de polisportiv își va o- 
cupa locul meritat și 
nu se va situa mereu în 
coada altor mari acți
uni sportive de masă.

NICOLAE GHIZA — 
responsabilul comisiei 
sport și turism din co
mitetul U.T.C. al Uzinei 
„Tractorul"

— în uzina noastră a- 
vem un bogat calendar 
al activității sportive de 
masă. Cu toate acestea 
insigna de polisportiv 
bate încă pasul pe 
loc. Poate datorăm a- 
ceastă stare de lucru și 
faptului că prea am tras 
o linie despărțitoare în
tre activitatea organi
zației de tineret, axată 
strict pe mobilizare și 
cea a consiliului clubu
lui limitată exclusiv la 
probleme tehnice. Să în
cercăm deci să întrepă- 
trundem aceste preocu
pări plecînd de la alcă
tuirea unor planuri de 
muncă comune și tradu
cerea lor în viață.

Ni se pare bineve
nită această opinie, 
nu in afara sublinie
rii că totuși asociației 
sportive îi revine sar
cinile ce hotărăsc in 
ultimă instanță succe
sul oricărei competiții 
de masă. Este vorba 
în primul rind de la
tura tehnică a acestei 
activități t asigurarea 
materială fprin baze 
sportive și echipa
ment corespunzător) 
asigurarea cadrelor 
de specialitate (lărgi
rea activului voluntar 
de instructori spor
tivi) pregătirea tehni
că a aspiranților, or
ganizarea antrena
mentelor și concursu
rilor, promptitudine 
in acordarea brevetu
lui și insignei etc.

Să nu se creadă că 
precizind astfel de 
„amănunte" ce revin 
direct asociațiilor 
sportive, cimpul de 
acțiune al organizației 
de tineret s-a îngus
tat. Dimpotrivă, exis
tă pe mai departe 
perspectiva desfășu
rării unei intense 
munci educative, a 
unor inițiative deose
bite In mobilizarea 
tinerilor, în stimula
rea lor.



Arta și morala

Dl 1IIH AL REPUBLICII SOCIALISTE ROMÂNIA

Consiliu) de Stat a emis 
recent un decret privind or
ganizarea și funcționarea Co
mitetului de Stat pentru Pro
blemele Organizării Muncii și 
Producției și ale Salarizării. 
Decretul stabilește noi atribuții 
în legătură cu problemele or
ganizării științifice a muncii 
și producției și precizează mai 
bine sarcinile comitetului în 
domeniul salarizării, normării 
și legislației muncii.

Steaua 
campioană 
republicană 

la hochei

HANDBALIȘTII DIN AMOV IȘTI VICTORIOȘI

In primul tur al c.c.e

Recent, Consiliul de Stat al 
Republicii Socialiste România 
a emis un decret pentru în
ființarea, organizarea și func
ționarea Oficiului Național de 
Turism al Republicii Socialiste 
România, organ central al ad
ministrației de stat, care în
făptuiește politica statului în 
domeniu] turismului și coor
donează activitatea turistică în 
țara noastră.

Principalele atribuții stabi
lite prin acest decret Oficiului 
Național de Turism al Repu
blicii Socialiste România se re
feră la următoarele : elabora
rea propunerilor de plan pri
vind dezvoltarea turismului și 
a bazei sale tehnice materiale ;

■ organizarea, coordonarea și 
controlul executării lucrărilor 
de investiții din sfera sa de 
activitate : negocierea, înche
ierea și aplicarea acordurilor și 
contractelor privind activitatea 
turistică internațională a Repu
blicii Socialiste România ; lua
rea de măsuri pentru o cît mai 
bună primire, informare și 
deservire a turiștilor ; organi
zarea excursiilor și a altor că
lătorii în străinătate ; studierea 
și propunerea măsurilor nece
sare pentru punerea în valoare 
a patrimoniului turistic al Re
publicii Socialiste România ; 
avizarea studiilor și planurilor 
de sistematizare pentru dez
voltarea zonelor și localităților 
turistice; avizarea normelor 
emise de organele centrale și 
locale cu privire la funcționa-

rea cabanelor turistice, marca
rea potecilor și a drumurilor 
turistice, precum și la organi
zarea campingurilor pe teri
toriul Republicii Socialiste Ro
mânia ; organizarea și îndru
marea activității de propagan
dă turistică în țară și în străi
nătate etc.

Oficiul Național de Turism 
al Republicii Socialiste Româ
nia este condus de un colegiu 
alcătuit din președinte, vice
președinți și membri. Pentru 
coordonarea activității în do
meniul turismului din Repu
blica Socialistă România, în 
cadru] Oficiului Național de 
Turism funcționează Consiliul 
Turismului, alcătuit din pre
ședinte și membri (vicepreșe
dinții colegiului, reprezentan
ții unor ministere și altor or
gane centrale și locale, precum 
și specialiști în domeniu] tu
rismului). Președintele cole
giului Oficiului Național de 
Turism este președintele Con
siliului Turismului. Tot în ca
drul Oficiului Național de Tu
rism, funcționează un Consiliu 
tehnico-științific.

Oficiu] Național de Turism 
al Republicii Socialiste Româ
nia are în țară în subordinea 
sa întreprinderi, agenții, filiale 
și birouri de turism, far în 
străinătate, birouri de turism. 
El are în administrare directă 
principalele unități de cazare 
și alimentație 
sînt destinate 
cea mai mare 
turiștilor.

Noua formă de organizare a 
activității turistice în țara 
noastră va permite mobilizarea 
mai deplină a resurselor exis
tente în țara noastră pentru 
dezvoltarea activității turistice 
și se înscrie printre măsurile 
pe care guvernul nostru le în
făptuiește în cadrul Anului Tu
ristic Internațional.

*
Prin decret al Consiliului de 

Stat, tovarășul Nicolae Bozdog 
a fost numit în funcția de pre
ședinte al Colegiului Oficiului 
Național de Turism al Repu
blicii Socialiste România.

La invitația guvernului 
mân, ministrul afacerilor 
terne al Suediei, Torsten Nils
son, va face o vizită oficială în 
Republica Socialistă România 
în prima jumătate a lunii mai 
1967.

ro- 
ex-

Duminică după-amiază s-a 
înapoiat în Capitală, venind 
din Republica Populară Po
lonă, tovarășul Mircea Malița, 
adjunct al ministrului afaceri
lor externe, care a luat parte 
la consfătuirea miniștrilor de 
externe ai țărilor participante 
la Tratatul de la Varșovia.

• Titlul de campioană repu
blicană la hochei pe gheață a 
revenit și în acest an echipei 
Steaua București, care după 
disputarea a 20 de meciuri 
(în 4 tururi), a ocupat primul 
loc în clasament cu 36 de 
puncte. Pe locurile următoare 
s-au clasat în ordine: Dina
mo București 32 puncte, 
vîntul 
puncte, 
puncte, 
puncte 
rești 2

în ultima zi a întrecerilor, 
Steaua a învins pe 
București cu scorul 
(1—1, 0—0, 2—0), 
Miercurea Ciuo pe 
Odorhei cu 8—2 (1—0, 
5—1), Agronomia Cluj pe Po
litehnica București cu 7—3 
(2—0, 2—3, 3—0).

A-
26
16
8

Miercurea Ciuc
Agronomia Cluj 

Tîrnava Odorhei 
și Politehnica Bucu- 
puncte.

Numeroși spectatori au ur
mărit duminică dimineața, în 
sala Floreasca, meciul inter
național masculin de handbal 
dintre echipele Dinamo Bucu
rești și Gwardia Wibrzeze 
(R. P. Polonă), din cadrul pri
mului tur al „Cupei campioni
lor europeni". Handbaliștii 
bucureșteni au obținut victo
ria cu scorul de 23—13 (12—5). 
Cei mai buni jucători ai gazde-

lor au fost Mozer (7) și lo- 
nescu (5). Din echipa oaspete 
s-au remarcat Dziura (5) și 
Predehl (3). Jocul a fost con
dus de iugoslavul Valcici. Du
minică 19 februarie, la Gdansk, 
are loc meciul retur.

In deschidere, s-au disputat 
două meciuri internaționale 
de handbal» București (tineret)- 
Zagreb 12—6 la feminin și 
București (tineret)-Sarajevo 
17—16 la masculin.

publică care 
Integral sau în 
parte deservirii

1 A My I1 fl
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Casa Pionierilor din Sighișoara. La o oră a cercului de balet
Foto: AGERPRES

Dinamo 
de 3—1 

Avîntul 
Tîrnava 

2—1,

ACTUALITATEA
angajat la semicerc, Ionescu înscrie un nou punct. 
(Dinamo București—Gwardia Wibrzeze ; 23—13)

Concurs P E SCURT
de compuneri literare

Pentru a dezvolta aptitudi
nile pionierilor și școlarilor în 
domeniul creației literare, 
Consiliu) Național al Organi
zației Pionierilor și Ministerul 
învățămîntului lansează — 
pentru elevii claselor III—VIII 
— un concurs de compuneri 
literare. Participanții la aceas
tă competiție, menită să cul
tive înclinațiile în arta scrisu
lui în rîndurile elevilor din 
școlile generale de 8 ani, vor 
avea la dispoziție o tematică 
bogată : dragostea pentru pa
trie, viața de familie, frumu
sețile localităților natale, pro
fesia ee o vor alege, chipuri de 
profesori sau prieteni îndră
giți etc.

Concursul, care va începe în 
a doua jumătate a lunii mar
tie, se va încheia la 20 mai, 
termen pînă eînd lucrările cu 
calificativul „excepțional" vor 
fi trimise Comisiei republica
ne. Cele mai bune vor fi pu
blicate în paginile revistelor 
de specialitate și vor fi distin
se cu premii acordate de foru
rile organizatoare.

O acțiune asemănătoare, ini
țiată tot de Ministerul învă
țămîntului și Consiliul Națio
nal al Organizației Pionierilor, 
este concursul de artă plasti
că la care vor putea lua parte 
toți elevii claselor I—VIII. Lu
crările — portret, peisaj, com
poziție din natură sau după 
imaginație — vor fi depuse, 
pînă la 5 aprilie, la comisiile 
raionale sau orășenești. Cele 
apreciate ca valoroase, vor fi 
selectate de eomisiile regiona
le și trimise Comisiei centrale.

Trierea finală a lucrărilor 
pentru participarea la Expozi
ția de artă plastică a pionieri
lor și școlarilor, care se va 
deschide la București în cin
stea Zilei Pionierilor, va fi 
efectuată de un juriu alcătuit 
din personalități ale vieții ar
tistice, reprezentanții ai Con-, 
siliului Național al Organiza
ției Pionierilor și ai Ministe
rului învățămîntului.

Lucrările selecționate pe 
plan central și prezentate în 
expoziție vor fi premiate.

(Agerpres)

• Duminică, în cadrul com
petiției de rugbi pentru „Cupa 
de iarnă" au fost înregistrate 
următoarele rezultate : 
mo-Gloria 16—3
Steaua-Rapid 11—3 
Constructorul-Grivița 
9—8 (6—0) surpriză. Meciurile 
s-au disputat pe terenul „Con
structorul".

Dina- 
(8-3); 
(3-3) ;

Roșie

• Echipele bucureștene de 
fotbal Dinamo și Rapid s-au 
întîlnit duminică într-un meci 
amical desfășurat pe stadionul 
Giulești. Jocul s-a încheiat cu 
un rezultat de egalitate : 1—1.

a fost deschis de NuțuScorul
în minutul 17. Ionescu a ega
lat în minutul 72. Rezultate 
din țară : C.F.R. Timișoara- 
C.S.M.S. Iași 1—0; Universi
tatea Cluj-l’olitehnica Timi
șoara 4—2 ; U.T. Arad-Vago- 
nul Arad 1—2.

• Pe stadionul Dinamo din 
Capitala se va disputa 
miercuri cu începere de la 
ora 15,30, meciul amical de

fotbal dintre echipele bucu
reștene Dinamo 
în deschidere de 
Dinamo Victoria 
Dinamo tineret.

• Tradiționalul 
Belfast a fost 
Derek Graham 
Nord) care a parcurs 9,650 
în 31’28”. El a învins în 
dine pe Harry Simpson 
32’06” și Jim Mcnamara 
32’22”.

și Progresul, 
la ora 
va întîlni

13.45,
P‘-

cros de 
cîștigat 

(Irlanda

la 
de 
de 

km 
or-

Concursul Pronosport Nr.7
La etapa din 19 februarie 1967, 

pronosticurile sînt acordate de maes
trul emerit al sportului Al. Apolzan.

Viscol puternic la lași
In zilele de 11 și 12 februa

rie, la Iași s-a semnalat un 
viscol puternic. Vîntul a bătut 
cu o viteză de 30 metri pe se
cundă. A căzut o zăpadă abun
dentă, atingînd grosimi de 
peste 1,50 metri. Urmările vis
colului au fost înlăturate ope-

rativ, datorită măsurilor luate 
de organele locale. Concomi
tent cu acțiunea de dezăpezire 
a străzilor și liniilor de tram
vai, magazinele au continuat 
a fi aprovizionate fără între
rupere.

I. Dinamo Pitești—Dynamo
Zagreb 1,

II. Rapid—Petrolul 1
III. Steaua—Farul 1
IV. Atalanta—Lazio 1. x
V. Brescia—Juventus 2

VI. Fiorentina—Venezia 1
VII. Lecco—Mantova 1 X

VIII. Milan—Napoli 1
IX. Roma—Lanerossi 1
X. Spal—Internazionale X, 2

XI. Torino—Bologna 1, 2
XII. Catania—Varese 2

XIII. Padova—Potenza 1

Hocheițtli români 
la „mondialele" din Austria
• După cum s-a 

mai anunțat selec
ționata de hochei 
pe gheață a țării 
noastre va partici
pa Ia ediția din a- 
cest an a campio
natului mondial 
programată la 
na. Hocheiștii 
tri vor juca 
grupa B și vor

(Urmare din pag. a l-a) 
riei și pasiunii, ale fru
mosului aparent și sufle
tului perfid etc. Arta nu 
e posibilă deci fără mo
rală. Dar dezvoltarea lor 
nu e nicidecum sincronă 
ci dialectică prin negații 
alternative. Morala îndi- 
guiește instinctele obscu
re, disciplinează viata, o- 
feră existentei superioare 
feluri. Morala, produs so
cial, face posibilă, la rîn- 
dul ei, larga conviețuire, 
stabilind ce e rău și ce e 
bine, penalitatea minciu
nii și a adulterului, a o- 
morului și a furtului. 
Drama antică, înfierînd a- 
dulterul și amorul pasio
nal. a nutrit morala, nor
mele sale devenite tradi
ționale riscînd înghețul 
lor, au generat nenumă
rate drame obiect de dez
batere a artei Renașterii. 
Corecțiile impuse de artă 
moralei n-au fost esenția
le căci arta n-a făcut a- 
pologia furtului sau a cri
mei, 
la o 
Dacă 
s-ar 
avea _ 
terminism matematic : în 
împrejurări anumite toți 
oamenii ar reacționa la 
fel. Excesul sapă evadări 
subterane. Ipocrizia, puri
tanismul sînt două fațete 
ale acestei evaziuni din 
rigorile excesive. Arta 
Renașterii a discreditat, 
făcind ridicole, extreme
le : excesul monastic și 
fariseismul puritan, obli- 
gind morala la nuanțări. 
Morala și arta nu se pot 
lipsi una de alta ci sînt 
în veșnice corecțiuni re
ciproce. Morala e o sumă 
de reguli, de obligații so
ciale absolute, arta e o 
evadare pasageră într-o 
lume a fanteziei, a liber
tății absolute, nu e numai 
o protestare împotriva re
gulii ci și o aspirație ge
neroasă spre purificare 
de egoismele ce încalcă 
morala. Tn lumea ficțiu
nii prin risipitor, amant, 
prin eternul nemulțumit 
admirăm ideea altruismu
lui și mărinimiei, prin iu
bire, principiul existenței 
universale, nemulțumit 
ideea căutării afirmării 
personalității umane în 
lupta cu forțele potriv
nice cu regulile devenite 
prejudecăți cu aparențe 
definitive. Evadarea în 
lumea spectacolului și a 
artei este deocamdată pa
sageră, e deocamdată nu
mai o nobilă intenție. 
Fără îndoială că morala 
viitorului, morala perfec
țiunii omenești va fi arta. 
Eticul va fi numai esteti
cul. Dar deocamdată să 
nu uităm că faptele rele 
mal pot fi provocate cu 
intenții bune. De aici su
perioritatea eticului asu
pra esteticului.

ci a obligat morala 
anumită mobilitate, 
principiile morale 

aplica drastic am 
de-a face cu un de-

(Agerpres)

Vie- 
noș- 

în 
sus-

Rapid a

ține următoarele 
întîlniri: 18 martie 
cu Elveția, 20 mar
tie cu 
martie 
gia, 23
Ungaria, 25 martie 
cu Polonia, 27 mar
tie cu Austria și 
28 martie cu Iugo
slavia

Italia, 21 
cu Norve- 
martie cu

MARȚI 14 FEBRUARIE
cucerit

„Cupa 16 februarie** la volei 
în sala Giulești 

din Capitală au luat 
sfîrșit duminică în
trecerile din cadrul 
turneului interna
țional feminin de 
volei pentru „Cupa 
16 Februarie". Tro
feul a fost cucerit 
de echipa Rapid

București, care în 
ultimul joG a în
vins cu scorul de 
3—0 (15—13, 15—8, 
15—13) echipa fero
viară a Cehoslova
ciei. Penicilina Iași 
a întrecut gu 3—0 
(15—1, 15—2, 15—5) 
pe Spartac Subotica 
(Iugoslavia).

18: Pentru copii: A fost o- 
dată... întîmplări cu păsărele) 
18,25: Pentru tineretul școlar. 
1001 de întrebări; 18,50: Publi
citate; 18,58: 
Telejurnalul ; 
meteorologic ; 
din istoria 
19,40; Estrada tinereții ; 
Seară de teatru.
Ieremia"
pauze : Poșta televiziunii ; Fil
mul documentar „Orizont 
științific" nr. 8: 22,30: Tele
jurnalul.

Ora exactă; 19: 
19,17: Buletinul 
19,20: Momente 

cinematografiei ; 
20: 

„Doamna lui 
de Nicolae Iorga ; în

Un vast șantier 
pentru tineretul 

regiunii
rificate. Efectele extinderii me
canizării, chimizării și irigațiilor 
nu pot fi cele scontate decît în 
condițiile exploatării pe baze ști
ințifice a fiecărui petec de 
pămînt.

In regiunea noastră acest im
perativ este cu atît mai actual cu 
cît avem o mare varietate de ca
tegorii de terenuri : pante supuse 
eroziunii, nisipuri, incinte îndi- 
guite și amenajate pentru iriga
ții, lunci inundabile etc. Prin- 
tr-un complex de măsuri și lu
crări, fiecare în parte și toate 
laolaltă pot produce mult mai 
mult decît în prezent. Este una 
din sarcinile de cea mai mare 
importanță care revin acum spe
cialiștilor și lucrătorilor din agri
cultura regiunii noastre și ea re
zultă deosebit de convingător 
din expunerea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu la Plenara C.C. al 
P.C.R. din luna decembrie 1966. 
La înfăptuirea ei pornim de la o 
experiență deja cîștigată. în ulti
mii ani, de exemplu, suprafața 
arabilă a regiunii a crescut cu 
60 000 de hectare, pe baza unor 
lucrări de defrișare a mărăcinișu
rilor și plantațiilor silvice fără 
valoare și prin desființarea unor 
drumuri nerațional trasate. Tot 
în această perioadă s-au executat 
lucrări pentru apărarea terenuri
lor de inundații pe o suprafață 
de peste 150 000 de hectare în 
Lunca Dunării și în luncile rîu- 
rilor interioare.

Toate acestea sînt dovezi eloc
vente ale încrederii pe care lu
crătorii ogoarelor noastre o au 
în superioritatea și avantajele 
oferite de agricultura modernă. 
Dar, așa cum aminteam, avem 
numeroase posibilități să obținem 
rezultate mai bune. într-o recen
tă plenară a Comitetului regio-

CONTINUĂRI • CONTINUĂRI

tera-

și în
con- 
pe o

nai de partid s-au analizat pe 
larg aceste posibilități, stabilin- 
du-se, în același timp, măsurile 
corespunzătoare. Mă voi referi 
numai la cîteva obiective de 
mare importanță economică. 
Cooperativele agricole vor ame
naja pentru irigare, în 1967, cu 
posibilități proprii, o suprafață 
de 6 400 de hectare. Aceeași lu
crare va fi făcută în gospodăriile 
de stat pe 6 600 hectare. Pro
iectele de execuție sînt, de 
acum, terminate.

Pe dealurile raioanelor Bujor, 
Tecuci, Galați se vor efectua în 
acest an, potrivit planului de 
măsuri stabilit de comitetul re
gional de partid, lucrări de 
sare pe cca. 3 500 hectare.

în Insula Mare a Brăilei 
zona Brateșului de jos vor 
tinua lucrările de îndiguiri 
suprafață de peste 18 000 hecta
re. La toate aceste activități 
pentru mai buna gospodărire a 
pămîntului se adaugă defrișarea, 
în continuare, a mărăcinișurilor 
de pe terenurile arabile, desfiin
țarea drumurilor nerațional tera- 
sate, completarea golurilor în vii 
etc.

După cum se vede, pămîntul 
regiunii noastre va fi în acest an 
un vast șantier care solicită o 
mare mobilizare de forțe. Tot 
ceea ce ne-am propus va putea 
fi realizat și depășit numai folo
sind deplin puterea de muncă și 
inițiativa fiecărui om din fiecare 
unitate agricolă.

în satele regiunii Galați, în 
cooperativele de producție, gos
podăriile de stat și S.M.T. își 
desfășoară activitatea un mare 
număr de tineri. Mobilizarea 
acestui tineret entuziast și hamic 
la înfăptuirea măsurilor amintite 
este o datorie de mare răspun

dere a comitetului regional al 
U.T.C., a tuturor organelor și 
organizațiilor U.T.C. din regiune. 
Plenara Comitetului Central al 
U.T.C. din luna ianuarie 1967 a 
precizat principalele direcții spre 
care să-și concentreze eforturile 
în acest an organizațiile U.T.C. 
din agricultură. Sarcinile pe care 
le-a stabilit cu privire la parti
ciparea tineretului la lucrările de 
îmbunătățiri funciare cred că tre
buie să rețină în mod deosebit 
atenția Comitetului regional 
Galați al U.T.C. Succesul tutu
ror activităților ce se vor desfă
șura în acest scop va fi asigurat 
numai în condițiile în care tine
retul satelor va fi ajutat să cu
noască ce are de făcut, ce im
portanță au pentru economia na
țională și pentru unitatea în care 
lucrează obiectivele la realizarea 
cărora este chemat să-și aducă 
contribuția. Pentru aceasta există 
toate posibilitățile. Ne aflăm la 
început de an, cînd în fiecare 
unitate agricolă s-au întocmit sau 
sînt pe cale de a se definitiva 
planurile de producție. Revine 
organelor și organizațiilor U.T.C. 
sarcina de a explica tineretului 
prevederile acestor planuri, mij
loacele de înfăptuire a lor și de 
a stabili concret acțiunile pe care 
le vor iniția.

Aportul tinerilor țărani coope
ratori, muncitori din G.A.S., me
canizatori din S.M.T. la efectua
rea complexului de lucrări pentru 
mai buna gospodărire a pămîntu
lui va fi cu atît mai mare, cu 
cît organizațiile U.T.C. vor ști 
să le stimuleze spiritul de iniția
tivă, interesul pentru nevoile uni
tății în care lucrează, hotărîrea 
de a fi mereu prezenți acolo un
de este mai greu. Este acum 
momentul cel mai potrivit pen

tru a se stabili obiectivele brigă
zilor de muncă patriotică în a- 
cest domeniu, pentru a se defi
nitiva acțiunea de mobilizare și 
trimitere în mod organizat a ti
nerilor pe șantierele unităților a- 
gricole de stat.

Un vechi proverb, care și-a 
dovedit nu odată marea lui 
actualitate, spune: „Ziua bună 
se cunoaște de dimineață". De 
realismul și caracterul concret 
al măsurilor pe care le va lua în 
acest început de an Comitetul 
regional Galați al U.T.C., de 
perseverența și seriozitatea 
care va urmări înfăptuirea lor 
de-a lungul întregului an, va 
depinde contribuția pe care o 
va aduce tineretul din unitățile 
noastre agricole la mai buna 
gospodărire a pămîntului.

cu

„S-a ridicat spre cer, din 
Hodivoaia din Flămînzi 

și Stănilești văpaia../'
lația rurală a țării, cinci sute 
de mii capi de familie erau 
complet lipsiți de pămint, iar 
patru sute două zeci de mii 
capi de familie, nu posedau 
decît între 1/2—3 ha, supra
față insuficientă pentru a asi
gura minimul necesar existen
ței unei familii, punîndu-i, de 
fapt, într-o stare de relativă 
dependență față de proprieta
rul latifundiar. Potrivit statis
ticii, cinci milioane de țărani 
stăpîneau in totalitate 40,39°/» 
din suprafața arabilă a țării, 
iar 1 500 de mari proprietari 
stăpîneau restul de suprafață 
de 59.61°/». La concentrarea 
pămîntului in mîinile unui 

restrins număr de latifundiari 
— izvor principal al mizeriei 
și asupririi masele țărănești — 
s-a adăugat în cursul dece
niilor premergătoare răscoalei, 
calamitatea condițiilor înro
bitoare ale așa numitelor în
voieli agricole, sistemul înro
bitor al muncii în arendă.

In asemenea condiții și-au 
început înscrisul pe răbojul 
vremii, eroicele zile din pri
măvara anului 1907. Răscoala 
și-a aprins flăcările mîniei pe 
una din moșiile fără capăt ale 
lui Mihai-Vodă Sturdza, la 
Flămînzi — nume predestinat 
parcă mizeriei. Vlăstarul voi
vodul, ca în parabola fiului 
risipitor își irosea melancolia 
lenii undeva în nordul Franței, 
departe, cît mai departe de 
locurile unde țăranii munceau 
pentru el, departe de înjură
tura aspră și biciul sbirului 
veleitar — arendașul Mochl 
Fischer sau Juster. Răscoala 
pornită (la sfîrșitul lui februa
rie), s-a întins cu repeziciune 
în toată regiunea. Locuitorii 
satelor Flămînzi, Rădeni, Stro- 
ești și altele înarmați cu furci, 
coase și topoare au răspuns cu 
mînie și îndîrjire pentru toată 
suferința și umilința îngăduită 
decenii întregi de sufletul 
răbdător al țăranului român.

Pretutindeni țăranii cer 
pămînt, dreptate, omenie, „să 
nu mai fie schingiuiți și 
insultați". Pe măsură ce răs
coala s-a întins, revendicările 
au devenit din ce in ce mai 
radicale, tn cîteva zile flăcă
rile răscoalei au cuprins 
aproape în întregime pămîn- 
tul Moldovei. S-au răsculat 
„robii albi ai pămîntului", cum 
spunea N. Iorga într-unul din 
articolele sale tipărite în 
„Neamul Românesc"; robii de 
altă dată năvălesc în curțile 
boierești, ard registrele soco
telilor spoliatoare, prin care se 
încătușa viața unor familii în-

devastează 
Din nordul 
s-a întins 
a surprins

tregi, nimicesc condițiile tira
niei, distrug conacele și pătu- 
lele în care se îngrămădeau 
roadele muncii și suferinței 
lor.

Sărăcimea orașelor se alătu
ră și ea țăranilor răsculați. La 
Botoșani, Iași, Vaslui și Bîrlad, 
aceștia, împreună cu locuitorii 
satelor învecinate 
casele arendașilor. 
Moldovei răscoala 
cu o iuțeală, care 
autoritatea de stat, în județele 
Roman, Bacău, Neamțu, Putna, 
Tecuci, iar la începutul lui 
martie în Tutova și Covurlui. 
Atunci, insfîrșit, s-a priceput 
rostul adine la acestei ridicări 
în masă. Nu era vorba de un 
simplu și izolat incident local, 
ci de un fenomen care trebuia 
explicat prin profundele cauze 
ale antagonismelor social- 
economice.

La începutul lunii martie 
răscoala a izbucnit și în Mun
tenia ; în cursul unei singure 
săptămîni ea s-a răspîndit din 
ținuturile de șes ale Dunării 
pînă în regiunile muntene ale 
sale, din județele Rîmnicu- 
Sărat și Brăila pînă în județul 
Mehedinți. „Viforul desnădej- 
dii" a luat aici — mai ales în 

fi 
de

județele Vlașca, Olt 
proporții neasemuit 
cene.

Răscoala țăranilor 
măvara anului 1907 a atras în 
viitoarea ei cea mai mare 
parte a țărănimii. Desfășu
rarea ei, 
sat s-a 
dune *5 
Rosetti 
lucrare 
mărind 
mentelor, următoarele : 
coala a izbucnit la sfîrșitul 
lui februarie de pe uriașa 
moșie Flămînzl. Din Dorohoi 
răscoala se întinse în județul 
Iași. Neorînduielile izbucnind 
în județul Tutova, nu mai ră-

Dolj 
crin-

din pri-

, propagarea din sat în 
petrecut cu o repezi- 
fără seamăn. Radu 
scria în cunoscuta sa 
publicată în 1907, ur- 

desfășurarea eveni- 
„Răs- 

a du-
— a- 
vehe- 
ei a 
orîn-

mon-

măsese pînă la 8 martie nici 
un județ ferit de ele. Pe la 17 
martie — continuă Radu 
Rosetti — tulburările se do
moliseră în Moldova. Dar 
răscoala cuprinsese acum ju
dețul Mehedinți cu o furie care 
întrecea poate și pe aceea a 
mișcării din Dolj."

Această impresionantă ridi
care a maselor țărănești 
rat relativ puțin timp 
proape două luni — dar 
mența și grandoarec 
zdruncinat din adîncuri 
duielile nedrepte.

Sălbăticia represiunii, 
struozitatea acestei dreptăți a 
gloanțelor în vederea restabili
rii „legalității vieții normale" a 
însemnat în afara crimelor 
consumate cu cinism pe „tim
pul onoarei", răzbunarea crun
tă și sistematică îndreptată 
împotriva tuturor acelora care 
arătaseră o cît de palidă înțe
legere și compasiune pentru 
soarta zecilor de mii de țărani 
in zdrențe. A început hăituiala 
instigată de tot felul de satra
pi, mai mici sau mai mari, co
mandanți de oști, oameni de 
afaceri, politicieni veroși, pos- 
lușnici și scribi fără talent și 
fără suflet — împotriva celor 
care înfăptuiseră marea crimă 
de-a fi instigat prin cuvîntul 
sau prin fapta lor lupta 
tru dreptate socială.

Ar fi greu să înșiruim 
mitele rîndurilor de față 
fărădelegilor și samavolnicii
lor împlinite; semnificația do
cumentelor vremii a răzbătut 
ca cel mai aprig rechizitoriu, 
peste curgerea anilor.

Printre cărturarii care din- 
tr-un început au fost prin scri
sul și fapta lor alături de nă
păstuita atît de greu încercați 

pen-

In li- 
suita

ai vremii de atunci, Nicolae 
lorga poate fi considerat cel 
dinții. Alături de I. L. Cara- 
giale, N. D. Cocea, George Coș- 
buc, Tudor Arghezi și alții, N. 
Iorga a îndrăznit să arunce 
cruntul blestem asupra „cîr- 
muitorilor neghiobi sau vîn- 
duți... înaintea cărora fumega 
acest singe nevinovat".

Se cuvine să amintim cu a- 
ceeași emoție a primei lecturi 
un fragment, dintr-o pagină 
scrisă cu revoltă de marele is
toric care, referindu-se la un 
episod al evenimentelor de a- 
tunci, exprimă mottoul întregii 
suferințe : „Dumnezeu să-i ier
te pe cei patru țărani români 
împușacți în orașul românesc 
Botoșani de oastea românească 
in ziua de 5 martie 1907"

„Să-i ierte Dumnezeu pentru 
cîtă muncă de robi au muncit, 
pentru ce trai de dobitoace au 
dus, pentru cîtă înșelare au su
ferit, pentru cîtă jignire au în
durat, să-i ierte pentru viața 
lor de suferințe....

„în vecii vecilor, cît va mai 
dăinui suflarea românească pe 
acest pămînt, să nu-i ierte 
Dumnezeu pe netrebnicii și 
pe făcătorii de rele.

„Să fie în casa lor atîta 
belșug ca în bordeiele celor ce 
au murit, atîta fericire în via
ța lor, cîtă a fost în viața ce
lor ce s-au svîreolit de gloan
țe, să fie atîta cinste și atîta 
demnitate, cîtă li s-a lăsat a- 
cestor sărmani ce s-au dus ca 
niște pîrîși veșnici înaintea 
Scaunului judecăților celor 
mari; să mîntuie 
vărsîndu-și sîngele inimii în 
țărînă, și pe urma lor să ră- 
mîie, ca pe urma împușcați- 
lor, GOpiii să moară de foame..."

ca dînșii
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O. P. a părăsit scena
înființată în anul 1879, „Boy’s Own Paper", cea mai 

veche revistă pentru tineret din Marea Britanie, și-a 
încetat apariția. „Boy’s Own Paper", (sau mai pe scurt 
B.O.P. cum era cunoscută în Anglia), a căzut pe frontul 
luptei de concurență cu alte publicații pentru tineret, 
mult mai „moderne" și, ceea ce este mai important, care 
beneficiază de sprijinul marilor consorții ale presei bri
tanice.

B.O.P. a apărut intr-un 
moment cînd în Anglia se 
desfășura in plin campania 
in vederea lichidării anal
fabetismului. Pentru acele 
timpuri era o revistă foarte 
modernă și prezenta atît 
noutăți din domeniul tehni
cii cit și al vieții sociale. In 
această revistă erau publi
cate și povestiri în care une
ori era înfățișată viața lu
mii interlope, ceea ce nu a 
avut darul să stîrnească co
mentarii favorabile din par
tea corpului didactic extrem 
de pedant. Dar în B.O.P. 
s-au putut citi primele na
rațiuni din domeniul, atit 
de popular in prezent, al 
povestirilor științifico-fan- 
tastice așa-numitele „Scien
ce Fiction" ca și operele 
unor autori cunoscuți astăzi 
ca Jules Verne sau Conan 
Doyle, părintele celebrului 
detectiv Sherlock Holmes. 
Acest lucru cerea mult cu
raj pentru o perioadă in

care numeroși părinți con
siderau că o asemenea lite
ratură nu are ce căuta intr-o 
cameră de copil. încă cu 
mult timp înaintea apariți
ei ideii „încearcă să faci 
singur" („Do it yourself") ti
nerii cititori ai revistei 
„Boy’s Own Paper" erau în- 
vățați cum să-și construias
că un zmeu, o colivie pentru 
păsări, un cuibar pentru po
rumbei, un tren, o barcă 
sau un gramofon. Cricket-ul 
fiind un sport național, cei 
mai buni jucători, conside
rați drept eroi naționali, 
erau prezentați cu regulari
tate la fel ca și o bogată ru
brică filatelică. Sfaturile fi
latelice publicate de B.O.P. 
se bucurau de un ecou mult 
mai mare decît „Curierul 
sentimental" și „Poșta cos
meticei" ce apar în prezent 
in milioane de exemplare 
ale publicațiilor pentru fe
mei.

Și cu toate acestea, odată

cu scurgerea anilor, B.O.P. 
a devenit tot mai puțin a- 
tractiv. Același menu fiind 
servit, săptămină de săptă- 
mînă, timp de decenii, inte
resul față de revistă a scă
zut constant, astfel incit ea 
a fost nevoită să apară lu
nar pentru ca acum să dis
pară cu totul. Intrucit eroii 
luptelor împotriva pieilor 
roșii deveniseră tot mai pu
țin gustați, intr-o ultimă în
cercare de salvare, conduce
rea revistei a permis publi
carea unor drame amoroa
se și a unor aventuri de 
spionaj. Eșecul a fost însă 
total. Și acest lucru se da- 
torește faptului, subliniat 
de ziarul DIE PRESSE, că 
o parte a actualei generații 
a tineretului britanic a fost 
„dirijată" in așa fel incit 
„in locul sintaxei și cons
trucției frazei să prefere 
desene fără cuvinte in for
mă de „Comic Strips".

Acesta este, de altfel, mo
tivul pentru care tirajul lui 
„Boy’s Own Paper" a scă
zut de la 200 000 la numai 
20 000 de exemplare. In 
schimb, o duzină de alte pu
blicații pentru tineret, care 
au știut „să se adapteze si
tuației" apar în peste 8 mi
lioane de exemplare săptă- 
mînal. Ele poartă nume in
spirate din jargonul ameri-

VIAȚA 
TINERETULUI

can ca „Buster" sau „Smas" 
ca să nu mai vorbim de re
vista „Wham" al cărei nume 
nu înseamnă absolut nimic ! 
Dar și aceste „Comic Strips" 
care prezintă povești cu 
monștri, călăi, asasini, a- 
venturieri lipsiți de scrupu
le, trebuie să ducă la rîn- 
dul lor o luptă pe viață și 
pe moarte împotriva concu
renței televiziunii. De aceea 
una dintre ele s-a intitulat 
„T. V. secolul 21“ și își da
tează anul apariției 2067. 
Aici sînt publicate, sub for
mă de desene sau într-o 
suită fotografică, seriale ale 
televiziunii purtind mențiu
nea „Interzis pentru tine
ret".

„Boy’s Own Paper" nu s-a 
putut cobori chiar pină la 
un asemenea nivel și, de 
aceea, a trebuit să părăseas
că scena publicațiilor desti
nate tineretului britanic.

L RETEGAN

Explozii 
în centrul 
Saigonului

Corespondentul agen
ției FRANCE PRESSE a 
transmis din Saigon un 
reportaj în legătură cu ex
ploziile puternice ce s-au 
produs luni dimineața.

Doi patrioți, scrie coresponden
tul, un bărbat și o femeie, au in
stalat într-o casă situată în, plin 
centrul Saigonului mortiere de 
unde au lansat trei obuze în 
direcția cartierului general ame
rican. Două obuze au explodat la 
numai o sută de metri de birou
rile generalului Westmoreland, 
comandantul șef al forțelor mili
tare americane din Vietnamul de 
sud. Primul obuz a atins în plin 
un camion încărcat cu parașu- 
tiști și muniții. Explozia formi
dabilă ce s-a produs a ucis pe 
cei mai mulți dintre soldați, pro- 
iectîndu-i pe o rază de 50 de 
metri. Se crede că, în total, au 
fost uciși 14 soldați, iar zece ră
niți. Explozia, subliniază cores
pondentul, a fost însă mult mai 
puternică pentru ca bilanțul să 
fie considerat definitiv. Cel de-al 
doilea obuz a explodat într-o 
casă vecină cartierului general 
american, iar cel de-al treilea n-a 
explodat de loc. Casa în care 
fuseseră instalate mortierele, din 
cartierul Phan Dinh Phung, a 
fost distrusă de o altă explozie.

„Moment festiv" 
cu... gloanțe

Autoritățile așa-zisei Federații a Arabiei de sud au ținut să 
marcheze a 8-a aniversare a acestei creații colonialiste printr-un 
decret care proclama ziua de 11 februarie drept „sărbătoare 
națională". In Aden, atmosfera „festivă" era ilustrată prin mari 
concentrări de unități militare. 2 000 de soldați britanici, Ia care 
s-au adăugat unități militare și polițienești ale guvernului fede
ral, au ocupat din ajun poziții strategice și au patrulat pe stră
zile orașului, încercînd să împiedice desfășurarea oricăror de
monstrații de protest ale populației. Generalul John Willoughby, 
comandantul forțelor britanice din Aden, a avertizat că „decretul 
care prevede arestarea persoanelor participante Ia manifestații 
publice va fi aplicat cu și mai mare severitate, iar dacă va fi 
necesar, soldații au ordin să tragă".

Simbătă, în ziua „sărbătorii", străzile Adenului au fost pus
tii, magazinele au fost închise, transportul urban a fost între
rupt complet. Greva declanșată la chemarea Frontului Național 
de Eliberare și a Frontului de Eliberare a Sudului Ocupat 
(FOLSY) „s-a soldat cu un succes deplin" — anunță agențiile 
de presă. In ciuda restricțiilor, in diferite părți ale teritoriului 
au avut loc demonstrații, s-au produs explozii.

...Ordinul comandantului trupelor britanice a fost respectat. 
In cursul ciocnirilor, trupele colonialiste au deschis focul de 14 
ori. Știrile provenite din Aden anunță : s-au înregistrat morți 
și răniți. Deci, moment festiv cu... gloanțe. Duminică au conti
nuat ciocnirile. In cursul incidentelor s-au înregistrat morți și 
răniți. Sute de persoane au fost arestate sub învinuirea de „în
călcare a ordinei".

Inclusă cu forța in acest stat fictiv, populația din cele 17 
sultanate, șeicate și emirate din Arabia de sud s-a declarat îm
potriva acestei manevre neo-colonialiste menită a perpetua pozi
țiile „tradiționale" ale Angliei „la est de Suez". In anii care au 
trecut de la apariția „Federației", s-a intensificat lupta de eli
berare națională, pentru cucerirea independenței. Popoarele cu
prinse în „Federația Arabiei de sud" au respins toate planurile 
de inspirație colonialistă, inclusiv cel care prevede acordarea in 
1968 a „independenței sub forma unui stat unitar". Ultimele de
monstrații, reprimate cu brutalitate, demonstrează că populația 
acestor teritorii are alte aspirații decit cele ale Londrei.

IOAN TIMOFTE

A patra 
etapă
In cadrul etapei finale 

a turneului său de explo
rare in capitalele țărilor 
membre ale C.E.E., pri
mul ministru britanic, Ha
rold Wilson, sosește marți 
la Bonn.

După convorbirile avute cu 
oficialitățile de la Roma, Pa
ris și Bruxelles, Wilson va 
discuta cu reprezentanții gu
vernului vest-german diverse
le aspecte ale eventualei ade
rări a Angliei la Piața comu
nă. După cum se știe, oficia
litățile de la Bonn nu se opun, 
în principiu, adeziunii Marii 
Britanii la C.E.E. Rămm, însă, 
de soluționat o serie de ches
tiuni de procedură, determi
nate, în primul rind, de punc
tul de vedere englez. In afară 
de deficultățile a căror solu
ționare condiționează, in con
cepția tuturor partenerilor 
C.E.E., intrarea Angliei în 
C.E.E. (finanțarea politicii a- 
grare comune, relațiile An
gliei cu țările Common- 
wealthului și ale A.E.L.S., si
tuația lirei sterline), Londra 
și Bonn-ul au de rezolvat spi
noasa problemă a intreținerii 
trupelor britanice din R.F.G.

După Bonn, Wilson va vi
zita Baga și Luxemburg, in- 
cheindu-și astfel vastul turneu 
„comunitar".

Conferința de la Kinshasa
Cuvintarea președintelui Mobutu

In discursul inaugural 
rostit duminică în fața 
participanților la Confe
rința la nivel înalt pentru 
problemele securității în 
Africa centrală și răsări
teană, președintele Repu
blicii Congo (Kinshasa), 
Mobutu, a evocat în pri
mul rînd „lupta îndîrjită" 
dusă de țara sa împotriva 
marii finanțe '.

„Oricine știe, a declarat el, că 
Union Miniere du Haut Katanga 
a furat fără rușine bogățiile țării 
noastre și că lupta noastră este 
justă. Noi am cerut pur și sim
plu ca bogățiile Africii să rămînă 
în Africa". O mare atenție a

Tratat privind 
denuclearizarea 
Americii Latine
Reprezentanții a 21 de țări 

latino-americane, participanți 
la sesiunea de la Ciudad de 
Mexico a Comisiei pregăti
toare pentru denuclearizarea 
Americii Latine, au aprobat 
clauzele unui tratat privind 
denuclearizarea acestei zone. 
Tratatul, prin care urmează să 
fie interzise experimentarea, 
folosirea, fabricarea sau achi
ziționarea armelor nucleare, 
va fi deschis pentru semnare 
la 14 februarie. Agenția Asso
ciated Press menționează însă 
că Argentina, Brazilia, Uru
guay, Trinidad — Tobago, Re
publica Dominicană, repre
zentate Ia sesiunea din capi
tala mexicană, au anunțat că 
nu vor putea semna tratatul 
la data respectivă.

acordat președintele Mobutu 
problemei rhodesiene. In legătură 
cu aceasta, el a criticat vehement 
guvernul britanic pentru lipsa de 
fermitate în această problemă.

După deschidere, participanții 
la conferință s-au întrunit în 
ședințe secrete. Din surse oficiale 
se precizează că deși oficial pe 
agenda conferinței figurează pro
bleme ale securității în Africa 
centrală și răsăriteană, în cadrul 
acestui punct se discută și ches
tiuni de importanță capitală cum 
ar fi situația din Rhodesia, miș
carea de eliberare din coloniile 
portugheze, lupta Congo-ului 
pentru independență economică 
și altele. Din surse diplomatice 
s-a aflat că lucrările conferinței 
iau sfîrșit luni seara, în loc de 
miercuri cum se anunțase, liderii 
africani trebuind să so întoarcă 
în capitalele lor.

Inundații in Peru
Peste 65 la sută din șose

lele peruviene sînt in prezent 
impracticabile, ca urmare a 
ploilor torențiale, inundații
lor și alunecărilor de teren 
care s-au produs aproape în 
întreaga țară, in cursul săptă- 
minii trecute. Calamitățile na
turale au provocat moartea a 
43 de persoane și pagube ma
teriale — în special în agri
cultură — evaluate la 500 
milioane soles.

Inundațiile au lovit îndeo
sebi localitățile mici situate 
in apropierea cursurilor de 
apă. Departamentele cele mai 
greu lovite sînt: Lima, Ica, 
Arequipa, Ayacucho, Anca și 
La Libertad, unde majorita
tea căilor de comunicații sînt 
tăiate.

□ •

Start electoral
in Franța

ALEGERI ÎN OLANDA

Ce ascundîn

• IN DRUM spre patrie, ve
nind de la Bruxelles, Corneliu 
Mănescu, ministrul afacerilor 
externe al Republicii Socialiste 
România, împreună cu soția, s-a 
oprit la Budapesta, unde, la in
vitația lui Janos Peter, minis
trul afacerilor externe al R. P. 
Ungare, va face o scurtă vizită 
de prietenie.

La gara Keleti din Budapesta, 
tov. Corneliu Mănescu a fost în- 
timpinat de Janos Peter, minis
trul afacerilor externe al R. P. 
Ungare, de Erdelyi Karoly, ad
junct al ministrului afacerilor 
externe, de directori și funcțio
nari superiori din M.A.E., pre
cum și de Jozsef Vincze, amba
sadorul R. P. Ungare Ia Bucu
rești.

Ău fost de față Dumitru 
Turcuș, ambasadorul Republicii 
Socialiste România la Budapes
ta, precum și membri ai amba
sadei și agenției economice.

• MIERCURI vor avea loc 
Olanda, alegeri legislative. După 
cum se știe, alegerile au fost 
devansate cu trei luni, printr-un 
decret semnat de regina Iuliana, 
în urma crizei politice izbucnite 
în octombrie 1966. Același de
cret prevede dizolvarea la 22 
februarie a Camerei Deputat
ion iar o zi mai tîrziu deschide
rea noii sesiuni parlamentare. 
Actualul guvern de tranziție, 
prezidat de Jelle Zijlstra, nu 
dispune în prezent decît de 63 
din cele 150 de mandate ale Ca
merei Deputatilor.

• INTR-UN comunicat publi
cat la Dar es Salaam de Mișca
rea populară pentru eliberarea 
Angolei, sînt anunțate noi suc
cese repurtate de patrioții an
golezi împotriva soldaților por
tughezi. Astfel, la 2 februarie, 
o subunitate portugheză a căzut 
într-o puternică ambuscadă or
ganizată de patrioți pe drumul 
dintre Sanga-Mongo și Buco- 
Zau, din provincia Cabinda. A 
fost distrus un vehicul militar, 
20 de soldați portughezi au fost 
uciși și mulți alții răniți.

• ȘTIRILE sosite din Santo 
Domingo, indică existența unei 
atmosfere încordate in mai mul
te regiuni ale Republicii Domi
nicane. Astfel, generalul Enri
que Perez, ministrul forțelor ar
mate, a anunțat depistarea mai 
multor „zone de agitații antigu
vernamentale". El a citat regiu
nea muntoasă San Jose de Occa, 
situată la aproximativ 100 km 
sud-vest de Santo Domingo, 
precum și împrejurimile locali
tăților Bonao și Manacla.
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Ieri 
mod 
pania 
vederea 
parlamentare 
vor avea 
Franța la 5 și 12 
martie. Formațiunile 
politice au la dis
poziție trei săptă
mâni de eforturi in
tense pentru a ob
ține sprijinul alegă
torilor.

La miezul nopții 
de duminică spre 
luni s-a încheiat în
registrarea candida-

a început in 
oficial cam- 
electorală în 

alegerilor 
care 

loc în

ților. Pentru cele 
487 de locuri ale A- 
dunării Naționale 
candidează peste 
2 200 de persoane. 
Numai Uniunea 
pentru noua repu
blică, principalul 
partid guvernamen
tal, și Partidul Co
munist Francez pre
zintă candidați în 
toate circumscripțile 
electorale. Peste 100 
de candidați partici
pă la alegeri fără a 
reprezenta vreo gru
pare politică. Prin-

tre candidaturile de 
ultimă oră se află și 
cea a lui Jacques 
Soustelle, cunoscută 
personalitate politi
că de dreapta, po
trivnică regimului 
generalului de Gau
lle. Soustelle trăieș
te din 1962 în exil 
pentru a evita ares
tarea 
sa în 
va fi

și judecarea 
Franța. Dacă 

ales, imunita? 
parlamentară 

permite relua- 
activității poli- 

Franța.

R. P. MONGOLA, Imagine 
de la Complexul industrial 

din Darhan
etichetele

r

SUEDIA. Peisaj citadin de iarnă la Stockholm

INTERVIUL MINISTRULUI
DE EXTERNE COLUMBIAN

JAPONIA. „Construcție" la Festivalul anual al zăpezii din Sapporo.

• INTR-UN interviu acordat 
revistei „Mundo Diplomatico", 
ministrul columbian al afaceri
lor externe. German Hernandez, 
a abordat problema relațiilor 
Columbiei cu țările socialiste. 
Urmărim cu interes dezvoltarea 
politică, socială și economică a 
țărilor socialiste, marele lor a- 
port in domeniul științei șl cul
turii, a subliniat ministrul co
lumbian. Ei a menționat că o 
parte considerabilă a populației 
lumii trăiește în condițiile eco
nomiei necapitaliste. Columbia 
nu poate să se izoleze de aceas
tă parte a lumii care joacă și va 
juca un rol hotărîtor în adop
tarea deciziilor legate de viito
rul omenirii. Noi nu dispunem 
de date oficiale despre ceea ce 
se petrece în această lume. Toa
te acestea justifică stabilirea de 
relații diplomatice cu aceste 
țări.

însemnări

In vitrinele elegante ale magazinelor de pe Rue de la Paix, 
Picadilly-street ori via Venetto, vor continua să strălucea
scă flacoanele cit un degetar de cristal in care sînt închise 
livezi de portocali înfloriți sau grădini de roze. Nu va lipsi 
de pe aceste flacoane nici amprenta rafinamentului, garan- 

France".ția calității unice : „made in

Congresmenul Phil Wea
ver a reușit printr-o foar
te concisă declarație fă
cută săptămină trecută o 
dublă performanță : să de
clanșeze un scandal în 
relațiile americano-filipi- 
neze și să pună unele fo
ruri americane într-o pos
tură cam delicată.

Mr. Weaver a făcut o 
călătorie de 
în Filipine 
de membru 
siei Camerei 
ților pentru 
vederea

„informare" 
în calitate 

al subcomi- 
reprezentan- 
alocații în 

apărării. întors 
din această călătorie el s-a 
grăbit să se destăinuie zia
riștilor. „Ceea ce am con
statat acolo — s-a lamen
tat cu accente dramatice

congresmenul — m-a ui
mit și m-a întristat. Echi
pament, bunuri și alimen
te de la bazele S.U.A. 
sînt pur și simplu jefuite 
în masă. Alimentele ajung 
la bursa neagră. Sînt ca
zuri cînd instalații întregi 
dispar... Și toate sînt ope
ra autorităților filipineze, 
oameni lipsiți de scrupule, 
caro n-au alt scop în viață 
decît să cîștige repede 
bani pe seama americani
lor".

Imediat după apariția 
acestor „dezvăluiri", am
basada filipineză în capi
tala americană a dat pu
blicității o declarație de 
protest în care se arată că 
cele afirmate de Weaver

sînt „o mistificare fără 
precedent". Dacă la bazele 
militare americane se con
stată „un jaf în masă", 
relevă declarația ambasa
dei, „atunci se poate spu
ne cu certitudine că fe
nomenul se întîmplă numai 
din inițiativa personalului 
militar american". In 
același timp, la Manila un 
purtător de cuvînt al Mi
nisterului de externe fili- 
pinez a ținut să remarce 
cu ironie și sarcasm abia 
disimulat că cele ce se pe
trec cu „subtilizarea bu
nurilor" de Ia bazele din 
Filipine pot fi ușor înțe
lese „de oricine va studia 
biografiile și modul de a 
acționa al multor înalți

funcționari americani" din 
aparatul acestor baze.

Probabil pentru a com
pleta aceste „amabile" 
precizări, ziarele din Fi
lipine au relatat că șase 
militari și doi funcționari 
din conducerea bazelor 
americane au fost implicați 
în ultimele trei luni în 
diferite afaceri tenebroase 
cu „trafic de bunuri bine 
cotate la bursa neagră". 
Dezvăluind marile pagube 
pe care le aduce statu
lui filipinez bursa neagră 
organizată de autoritățile 
americane cu bunuri sus
trase de la bazele mili
tare, presa filipineză a scos 
în lumină și alt aspect 
dureros. Este vorba de

faptul că în virtutea drep
tului de extrateri tonali
tate, militarii americani și 
membrii familiilor lor sînt 
scutiți de taxe vamale, 
ceea ce permite o adevă
rată „contrabandă lega
lă" ce aduce prejudicii 
sensibile bugetului filipi
nez.

După o asemenea salvă 
de „amabilități" bine me
ritate, s-ar putea ca limbu
tul congresmen să medi
teze la valoarea unui cu
noscut dicton latin despre 
virtuțile tăcerii.

Dacă tăcea, (m.r. Phil) 
filozof rămînea...

EM. RUCAR

Dar eticheta reputatelor par- 
fumerii franceze își va păstra 
doar numele, pentru a conserva 
în scop comerical renumele cîș- 
tigat prin secole de tradiție : în 
fapt, mare parte dintre ele au 
trecut, sau sînt pe cale să treacă, 
în subordinea capitalului ame
rican. Faimosul Coty aparține 
de patru ani gigantului chimiei 
americane Pfizer ; Raphael și 
Balmain se află acum în pro
prietatea uneia dintre cele mal 
mari firme de produse cosmetice 
din Statele Unite, Revlon, iar de 
curînd Caron a fost nevoit să 
sucombe în fața lui A. H. Ro
bins Co din Virginia.

Recent, intervenția unui 
nou element a subliniat gene
ralizarea intențiilor de acapara
re a parfumurilor franceze : fir
mei Caron i-a urmat săptămină 
trecută o mare societate, de 
data aceasta din Monaco, achi
ziționată de trustul Lancaster, 
specializat în pilule contra dure
rilor de stomac și a gripei. Fi
rește, nu specializarea noului 
patron e edificatoare, ci actuala 
rută, îndreptată acum către su
dul Franței, unde se află de 
fapt centrul industriei de par- 
fumuri.

Aici, pe țărmul francez al Me- 
diteranei, acum opt sute de ani, 
a fost importat de cruciați gus
tul oriental pentru parfumuri, 
la început prin piei frumos mi
rositoare din care se confecțio
nau obiecte de îmbrăcăminte — 
mănuși sau cordoane parfumate. 
Tot aici, începînd cu secolul al 
XVI, a început să se fabrice par
fum prin distilarea petalelor de 
zambile, tuberoze, trandafiri sau 
prelucrarea ambrei și moscului. 
Măiestria s-a conservat intactă 
transmițîndu-se, desigur, cu per
fecționările adecvate, pînă în 
veacul nostru, cînd, odată cu 
crearea chimiei organice moder
ne, s-a dezvoltat și industria 
parfumurilor sintetice. Cifra de 
afaceri a fabricilor de parfum 
și a produselor cosmetice fran
ceze s-a cvadruplat în ultimii 
zece ani : peste două miliarde 
de franci în 1965, echivalînd fa
brica de automobile Simca. Căci 
rafinamentul și calitatea. mai 
ales cînd e vorba de produse de 
lux, se plătesc scump ; adevăr 
simplu, apreciat însă la justa va
loare și de marile societăți chi-

mice americane, obsedate astăzi 
de profiturile realizate prin di
versificare. Or, parfumurile 
franțuzești le oferă acum fruc- 
toasa ocazie de a sparge cadrul 
strimt al produselor chimice și 
farmaceutice. Proprietarii din 
țara celor mai subtile parfumuri 
sînt nevoiți să vîndă acțiunile, 
nedispunînd de suficiente mij
loace financiare și comer
ciale necesare dezvoltării fa
bricilor specializate. Deși, in
dustria parfumurilor nu e com
parabilă cu cea chimică sau a 
automobilelor care necesită în
locuirea permanentă a unui 
enorm și costisitor utilaj, pro
prietarii parfumeriilor franceze 
trebuie să facă față unor mari 
cheltuieli necesitate de importul 
materiei prime florale, reînnoi
rea mărcii de depozit, a etiche
telor și flacoanelor destinate 
exportului (pentru a evita con
trafacerile), întreținerea rețele
lor comerciale, prospectarea pie
țelor străine și, desigur, nu în 
ultimul rînd, publicitatea. Mai 
ales că în ultima vreme s-a ivit 
o acerbă concurență anglo-saxo- 
nă reprezentată prin produsele 
marilor fabrici Rubinstein și 
Elisabeth Arden.

Jean — Paul Elkan, reprezen
tantul Caronului, care declara 
că a rezistat vitejește patru ani 
(timp în care din două în două 
zile era bombardat de propune
rile americane pentru cumpăra
rea întreprinderii sale), e de pă
rere că acum, poate respira 
ușurat. In afara insistențelor sî- 
cîitoare după părerea sa. 
va fi scutit de tracasările bursei 
și ale bancherilor permanent ne
liniștiți de fluctuațiile beneficii
lor, puțind să-și intensifice efor
turile comerciale către Anglia. 
Republica Federală a Germani
ei și chiar Japonia. Elkan ca și 
alți proprietari se mîngîie cu 
speranța că nu vor fi stinghe
riți de nici o prezență străină în 
întreprinderile lor. „Căci, opi
nează cu mîndrie și certitudine 
L'EXPRESS, produsele noastre, 
pentru a reuși, trebuie să fie 
„made in France".

Dar cum totul se plătește în 
lumea aceasta, cel care decide 
pînă la urmă este totdeauna 
atotputernicul deținător al car
netului de cecuri.
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